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هفته نامه

ضربان  اقتصاد شهر

 گزارش

روز اول آقای شهردار
شهردار اصفهان گفت: صیانت از خانواده شهرداری و 
شخصیت شهرداری به عنوان نهادی با بیش از 100 
سال قدمت و صیانت از شخصیت شهر اصفهان دو 
محور مهم کاری من است. علی قاسم زاده با ورود 
خود  کاری  نخست  روز  شهرداری،  ساختمان  به 
را آغاز کرد. او در بدو ورود، از دو رسالت محوری 
برای توسعه و آبادانی شهر اصفهان سخن راند و بر 
صیانت از خانواده و شخصیت شهرداری و صیانت از 
شخصیت شهر اصفهان تاکید کرد. شهردار اصفهان 

گفت: صیانت از خانواده شهرداری و...
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 گزارش

غروب فرهنگ در گذر چهارباغ 
احداث  مانند  رخدادها  و  تصمیمات  از  برخی 
کارگاههای مترو، ساخت وسازها متعدد و متفاوت 
و دیدگاههای متفاوت و متناقض مدیران شهری در 
ادوار مختلف، باعث شده تا خیابان چهارباغ کارکرد 
اجتماعی خود را از دست داده و دیگر آن چهارباغ 
گذشته نباشد. به قولی چید مان برخی از مغازه ها از 
شدت بی نظمی شبیه جمعه بازار است تا یک خیابان 
اصیل تاریخی!. اینکه چرا این اتفاق برای چهارباغ رخ 
داده است دلایل گوناگونی دارد. از گشترش شهر و 

تغییر کارکرد فضاهای ...
07

ضرورت راه اندازی ایرلاین بیس اصفهان برای توسعه صادرات استان بررسی شد؛

زیرساخت  ناتمام
می گویند توسعه صادرات بدون ایجاد زیرساخت ها معنا و مفهومی ندارد. در اصفهان نیز گرچه ظرفیت بسیاری در 
بخش های مختلف وجود دارد، اما نبود زیرساخت های مناسب و یا بهره برداری نصف و نیمه از آنها، شرایط را به نحوی
 رقم زده که حتی نتوان از پتانسیل های موجود بهره درستی برد. کارگوترمینال، یکی از این زیرساخت هاست که اگرچه 
در نیمه سال 98 به بهره برداری رسیده، اما به گفته متولیان، تا به امروز، سهم استان از کل باری که از این پایانه به خارج 
کشور و عمدتا به کشور کویت صادر می شود کمتر از 10 درصد بوده است. از سوی دیگر یکی از مشکلاتی که امروز دامن 
کارگو اصفهان را گرفته، نبود پرواز بیس یا اختصاصی از فرودگاه اصفهان است؛ در حالیکه عباس رضایی، استاندار اصفهان 

اردیبهشت سال 98 وعده داده بود که تا سه ماه آینده ایرلاین اختصاصی اصفهان تاسیس خواهد شد . . .

گزارش
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»محمدحسن ذیبخش« سخنگوي سازمان هواپیمایي از قطعي شدن نرخ بلیت 
دوطرفه پرواز از تهران، شیراز، اهواز، تبریز و اصفهان به نجف به مبلغ پنج  میلیون تومان 
خبر داد و گفت: مسیر مشهد- نجف- مشهد ۶ میلیون تومان نرخ گذاري شد. همه 
شرکت ها و ایرلاین ها موظفند نسبت به ارایه بلیت با این قیمت ها اقدام کنند.  او گفت: 
قیمت پروازها از مبدا تهران، شیراز، اصفهان، اهواز و تبریز به فرودگاه نجف در مسیر 
دوطرفه پنج میلیون تومان و در مسیر یک طرفه  سه میلیون و ۲00 هزار تومان است.

استاندار اصفهان با تبیین طرح آبرسانی سامانه دوم آب اصفهان بزرگ، اظهارداشت: 
با قول مسؤولان آب منطقه ای، پیش بینی می شود بخشی از این طرح راهبردی تا 1۵ 
مهرماه سالجاری راه اندازی و به بهره برداری برسد. عباس رضایی با بیان این موضوع 
که عمده زمان اختصاص یافته برای امور جاری استان در استانداری به مبحث 
آب و خشکسالی تخصیص یافته است، اضافه کرد: مجوز بهره مندی از ۲۵0 میلیون 

مترمکعب آب تصفیه شده از دریا اخذ شده است.

اصفهان  مردم  نماینده  نوسان:    
در مجلس شورای اسلامی گفت: 
گره هایی که بر سر مجوزها ایجاد 
تحریم  یک  متاسفانه  می کنیم، 
این  در  باید  که  است  درونی 
اوضاع احوالی که مشکل اشتغال 
و رکود و موانع مختلف اقتصادی 

داریم کنار بزنیم.
با  ارتباط  در  طغیانی  مهدی  وی 
تصویب کلیات طرح قانون کسب و کار 
در مجلس اظهار داشت: ما مجوزهای 
مختلفی برای کسب و کار داشتیم که 
معمولاً هم دستگاه های زیادی درگیر 
می شدند که هر کدام هم استعلامات 
این  اصلا  بعضاً  و  داشت  خاصی 

استعلامات لازم نبود. 
مجلس  در  اصفهان  مردم  نماینده 
شورای اسلامی با اشاره به هدف این 
طرح گفت: نگاه این طرح این است که 
همه این فرایندها در یک درگاه ملی 
مجوزهای کشور یعنی G4B.ir ثبت 
شود و به محض اینکه کسی اطلاعات 
در  می کند،  بارگزاری  را  مدارکش  و 
لازم  مجوز  سامانه  آن  صورت  این 
برای کسب و کار را صادر می کند و 
نیاز به گذر زمان و منتظر شدن برای 
مجوزها،  این  به  نیست؛  استعلام ها 

مجوزهای ثبت محور می گویند.
اینکه  بیان  با  مجلس  نماینده  این 
یک دسته دیگر از مجوزها هم به نام 
مجوزهای تأییدمحور وجود دارد ادامه 
داد: این مجوزها ابعاد زیست محیطی، 
امنیتی و اجتماعی دارد، در این قانون 
این ها استثنا شده است چون نیاز به 
تأیید دارد که از جهت زیست محیطی 

و امنیتی، مخاطره ایجاد نکند. 
تاییدمحور  مجوزهای  افزود:  طغیانی 
نیاز به تایید هیأت عالی مقررات زدایی 
باید استدلال  این هیأت  دارد؛ یعنی 
دستگاه مربوطه را در ارتباط با تأیید 
مجوز مذکور بپذیرد و از این جهت، 
این مجوزها سخت گیری های خاص 

خود را دارد. 
مجلس  در  اصفهان  مردم  نماینده 
اینکه  به  اشاره  با  اسلامی  شورای 
ماده  اصلاح  طرح،  این  اول  ماده 
کلی  سیاست های  قانون  مکرر   ۷
مواد  کرد:  ابراز  است،   ۴۴ اصل 
پروانه های  بحث  به  طرح  این  دیگر 
رسمی  کارشناس  پروانه های  وکالت، 
دادگستری، دفترخانه ها و از این نوع 
مشاغل برمی گردد و آن سقف عددی 
که در این دستگا ها گذاشته می شد، 
برمی دارد و یک کف صلاحیت تعریف 
می کند که با کسب آن می توانند آن 

پروانه را دریافت کنند. 
وی اضافه کرد: این امر موجب می شود 
در  شده  ایجاد  انحصار  و  محدودیت 
از  و  شود  برداشته  پروانه ها  صدور 
این منظر گام بزرگی است که برای 
تسهیل در امر کسب و کار برداشته 
شد و امیدواریم جزئیات این طرح نیز 
بدون آنکه کلیات طرح زیر سؤال برود، 

در مجلس تصویب شود.
طغیانی در پایان با عنوان اینکه ادامه 
بررسی طرح به بعد از اربعین موکول 
خواهد شد، تصریح کرد: گره هایی که 
بر سر مجوزها ایجاد می کنیم، متاسفانه 
یک تحریم درونی است که باید در این 
و  اشتغال  مشکل  که  احوالی  اوضاع 
رکود و موانع مختلف اقتصادی داریم 

کنار بزنیم.

سامانه دوم آب اصفهان از نيمه مهرماهقيمت نهايي پروازهاي اربعين اعلام شد
اقتصاد اصفهان

     گزارش

خود تحريمی ها
کنار می روند

Is fahan

اقتصاد اصفهان در هفته ای که گذشت؛

 نوسان:کلانشهر اصفهان که پاییز و زمستان سال گذشته بیشترین 
روزهای آلوده را تجربه کرد از ابتدای سال جاری تاکنون یک روز 
هوای پاک نداشته اما در عوض با ثبت ۵۶ روز هوای ناسالم رکورددار 
بیشترین روزهای آلوده در بهار و تابستان در یک دهه اخیر بوده 
پاییز  استان،  هواشناسی  سازمان  پیش بینی  براساس  حالا  است. 
امسال به ویژه در ماه های مهر و آبان به علت ضعیف بودن سامانه های 
بارشی، پایداری هوا و افزایش غلظت آلاینده های جوی را خواهیم 
با  که  تابستانی  و  بهار  از  اصفهان شدیدتر  هوای  آلودگی  و  داشت 
بیشترین روزهای ناسالم سپری شد، ادامه خواهد یافت. آنچه می 
خوانید، مهمترین رویدادهایی است که درهفته گذشته بر اقتصاد 

اصفهان گذشت؛
۳۲۶ روستا با تانکر آبرسانی می شود

منصور شیشه فروش با اشاره به بحران کمبود آب در استان اصفهان عنوان کرد: 
۳۲۶ روستای استان اصفهان با تانکر آبرسانی می شود و همچنان افزایش دما 
تا پایان شهریور ماه همچنان ادامه دارد. مدیرکل مدیریت بحران استانداری 
اصفهان با اشاره به اینکه سازمان آب و فاضلاب سال گذشته ۳00 کیلومتر 
اجرای طرح های بازسازی شبکه های آب را انجام داده است، افزود: ۳80 روستا 
و ۵۷ شهر در استان اصفهان طی ۳ ماه گذشته کم آبی را تجربه کردند و بیشتر 
آن ها بی آب بوده اند و دچار تنش آبی شده اند. وی با بیان اینکه در اول تابستان 
ستادی با عنوان مدیریت تنش  آبی در استان تشکیل شد، گفت: بررسی های 
لازم برای تأمین، توزیع و مصرف بهینه آب انجام شده است، ۴.۳ متر مکعب آب 
برای اداره این ۵۷ شهر و ۳80 روستا کم است و ضرورت دارد وزارت نیرو در 

راستای طرح های تأمین آب اقدام کند. 

دعوت همگاني اصفهان از کمدي نویسان ایران
دبیر سومین جایزه سراسري نمایشنامه نویسي کمدي »خندستان« از برگزاري 
این رویداد در تابستان و پاییز 1۴00 خبر داد. سعید امامي اظهار داشت: سومین 
دوره جایزه سراسري نمایشنامه نویسي کمدي »خندستان« به همت تالار هنر 
وابسته به سازمان فرهنگي، اجتماعي، ورزشي شهرداري اصفهان و حوزه هنري 
اصفهان، در دو بخش اصلي و جنبي به دریافت آثار شرکت کنندگان مي پردازد. 
وی تصریح کرد: اصفهان به واسطه برخورداري از سابقه اي درخشان و ارزشمند در 
حوزه نمایش کمدي که از قبل از دوران هنرنمایي مرحوم ارحام صدر آغاز شده 
و تا بعد از آن نیز ادامه داشته است، در حال حاضر نیز این ظرفیت را دارد که به 
قطب نمایش کمدي کشور تبدیل شود. باید توجه داشت که این ظرفیت نه صرفا 
در میان هنرمندان اصفهان، بلکه در میان عموم مردم نیز رواج دارد و »طنازي« از 

ویژگي هاي بارز این مردم است. 

سیلک کاشان در تدارک ثبت جهانی
رئیس اداره میراث فرهنگی گردشگری وصنایع دستی کاشان گفت: در حال 
تعیین تیم تخصصی جهت جمع آوری مستنداتی هستیم تا در صورت موافقت 
و تایید وزارتخانه، محوطه باستانی سیلک در سال 1۴01 به عنوان نامزد جهانی 
به یونسکو معرفی شود. مهران سرمدیان افزود: با کمک فرمانداری و شهرداری 
کاشان اقدام به تملک زمین های اطراف سیلک کردیم که این امر مهم از سال 
1۳88 مغفول مانده بود و تاکنون بیش از سه هکتار فضا آزاد سازی شده و 
این روند ادامه خواهد داشت و در سال آینده یکی از اهداف اصلی ادامه همین 
آزادسازی ها خواهد بود. رئیس اداره میراث فرهنگی گردشگری و صنایع دستی 
کاشان، تصریح کرد: یکی دیگر از اهداف اصلی پایگاه پژوهشی سیلک، طرح 
بازنگری و کاوش در محوطه جهت ایجاد سایت موزه است که هماهنگی های 
اولیه با پژوهشکده باستان شناسی انجام شده است. وی گفت: خرید املاک 
جهت دسترسی به سیلک از مسیر خیابان امیرکبیر در سال گذشته انجام شده 

و بعد از چهار دهه این دسترسی امکان پذیر شد.

فرونشست؛ زیر پوست شهر اصفهان
زنگ خطر فرونشست زمین مدت هاست در دشت اصفهان-برخوار به صدا 
درآمده است، اگرچه کارشناسان از مدت ها پیش نسبت به وضعیت پیشرونده 
این پدیده هشدار داده اند، اما حالا با نمایان شدن ترک های بسیار بر سقف و 
دیواره های منازل مسکونی اصفهانی ها، صدای آژیر قرمز فرونشست بلند شده 
است. به گفته مدیر دفتر منطقه ای مرکز تحقیقات راه، مسکن وشهرسازی 
اصفهان، امروز دو و نیم میلیون نفر از ساکنان شهر اصفهان در معرض خطر 
فرونشست قرار دارند و آنچه اهمیت مطالعات دشت اصفهان- برخوار را بیشتر می 
کند، نرخ رشد سریع فرونشست در منطقه و پیشروی آن به سمت شهر اصفهان 

و وجود المان های مهم شهری است. 
حسین حجتی می گوید: فرونشست به قلب شهر اصفهان و خانه های مردم 
در خیابان های مهرآباد، لاهور و حمزه، فلکه فیض و ... رسیده و همچنین 
مناطق 1۵ و 1۲ و11  و 10 و ۷، 1۴ شهرداری اصفهان در مدت دو سال دچار 
فرونشست شده اند و امروز حتی آثار آن در شهر اصفهان از فرونشست دشتها 

فراتر رفته است.
همچنین مدیرکل سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی اصفهان با تاکید بر 
اینکه تمرکز جمعیتی در محدوده دشت اصفهان و زاینده رود است، می گوید: اگر 
زمانی فرونشست زمین رخ دهد زمین به راحتی فرو می ریزد؛ بنابراین اگر برای 
احیای زاینده رود فکری نکنیم، در آینده ای نزدیک احتمال می رود به یک باره 
زمین و خانه هایمان در زمین فرو بریزد. به عقیده رضا اسلامی، فرونشست زمین 
در اصفهان همانند یک بیمار سرطانی در حال پیشروی است و اگر جلو آن گرفته 
نشود، تمام اصفهان درگیر آن خواهد شد، امروز حتی ترک های فرونشست زمین 

در ساختمان اتاق بازرگانی اصفهان خود را نشان داده است.

رکوردداری اصفهان؛
شهر بدون هوای پاک

رئیس هیئت مدیره اتحادیه تولیدکنندگان و 
صادرکنندگان محصولات کشاورزی استان 
"نوسان" می گوید:  به  باره  این  اصفهان در 
اگرچه کارگو اصفهان ظرفیت خوبی برای 
از ۲0  بیش  امروز  و  است  توسعه صادرات 
استان کشور از این پایانه استفاده می کنند، اما 
اصفهانی ها هنوز از این ظرفیت بهره نبرده اند. 
اگرچه  می دهد:  توضیح  همتی  احمدرضا 
اصفهان ظرفیت بالای صادراتی در بخش های 
مختلف دارد، اما طی یک سال و نیم گذشته 
تنها برخی محصولات سردرختی و نوبرانه 
همچون هلو، شلیل، زردآلو، گوجه، گیلاس و 
محصولات صیفی و سبزی و تا حدودی گل و 
گیاه را از این پایانه صادر کرده اند که این میزان 
اندک استقبال جای تاسف دارد، در حالیکه 
خراسان مازاد زعفران صادراتی خود را که پرواز 
ندارد را از طریق کارگو اصفهان به کویت صادر 
می کند. همچنین برای ایجاد جذابیت های 
در صنایع دستی  را  زعفران خود  صادراتی، 
و  می کند  خاص  بسته بندی های  اصفهان 
به نوعی امروز صادرات صنایع دستی اصفهان 
توسط خراسانی ها از مسیر کارگو بیشتر از 

اصفهان است.
او ادامه می دهد: خوزستان نیز ماهی و میگو 
و بامیه خود را از طریق حمل ونقل زمینی 
وارد اصفهان کرده و از طریق کارگو به کویت 
البرز  استان  دیگر  سوی  از  می کند،  صادر 
بیشترین صادرات قارچ و استان های شمالی 
گل و گیاه خود را از طریق کارگو اصفهان به 
کویت صادر می کنند. البته به گفته همتی، 
اگرچه تعداد پروازهای کارگو ترمینال اصفهان 
کاهش نیافته، اما ظرفیت این پروازها کمتر 
از  کارگو  این صادرات  از  پیش  است،  شده 

طریق ایران ایر انجام می شد که بعد از افزایش 
قیمت این ایرلاین، صادرات کارگو اصفهان 
دوباره  که  شد  انجام  قشم ایر  پروازهای  با 
چارتر  پروازهای  قیمت  کاهش  با  ایران ایر 
کارگو را بر عهده گرفت، اما بعدا به دلایلی این 
پروازها لغو و امروز تنها از طریق پرواز الجزیره 
می شود. کویت صادر  به  کارگو  محصولات 

تنها به مقصدمان
کویت است!!!

او با انتقاد بر اینکه متأسفانه استان اصفهان 
با وجود ظرفیت کارگوترمینال و پتانسیل 
باری و  بالای صادراتی، بیس پروازی  های 
اختصاصی خود را ندارد، می گوید: البته اتاق 
بازرگانی به دنبال ایجاد زمینه های پروازهای 
اگر اصفهان  از اصفهان است و  اختصاصی 
بیس پروازی اختصاصی داشت به طورقطع 
ظرفیت صادرات از کارگو ترمینال اصفهان 
بسیار افزایش می یافت. او با اشاره به اینکه 
پروازهای چارتر کارگو ترمینال اصفهان تنها 
به مقصد کویت است، می گوید: متاسفانه به 
دلیل نداشتن هواپیما و پرواز بیس اختصاصی 
در اصفهان، امکان صادرات کالا از کارگو به 
دیگر کشورها را نداریم، اگرچه یکی از ویژگی 
های کارگو اصفهان ایجاد پنجره واحد در آن به 

معنای واقعی است.
او افزود: از ابتدای سال 1۴00 تاکنون ۶۴ 
پرواز چارتر به مقصد کویت، 9۲۳ تن کالا 
به ارزش ۳ میلیون و ۲8۲ هزار دلار را از مبدا 
گفته  به  است.  کرده  اصفهان صادر  کارگو 
همتی،  بنابر آمارهای گمرک اصفهان طی ۵ 
ماه نخست امسال به دلیل مشکلاتی از جمله 
نداشتن پرواز اختصاصی، شاهد کاهش وزنی 

۴0 درصدی صادرات از کارگوترمینال اصفهان 
هستیم. او درباره فاز دوم توسعه کارگو اصفهان 
نیز معتقد است تا هواپیما در اختیار کارگو قرار 
نگیرد و از همه مهمتر پرواز بیس اصفهان 
ایجاد نشود، نمی توان به توسعه فاز دوم کارگو 
امیدوار بود، اما اگر این اتفاق بیفتد به راحتی 
می توانیم کشورهایی نظیر عمان، قطر روسیه 
پوشش  خود  محصولات  صادرات  برای  را 
دهیم. او به عضویت ایران در مجمع شانگهای 
باید در  اصفهان  اشاره می کند و می گوید: 
منطقه اوراسیا صادرات کارگو را برنامه ریزی 
کند و با وجودی که طی دو سال گذشته کارگو 
راه اندازی شده، اما بر میزان صادرات اصفهان 

به اوراسیا اضافه نشده است.
او تاکید می کند:  از سوی دیگر باید توجه 
داشت که بازارهایی همچون افغانستان امروز 
دچار تلاطم شده و هرلحظه امکان این اتفاق 
برای عراق وجود دارد، بنابراین باید به سمت 
بازارهای اوراسیا برویم او با اشاره به بازار خوب 
صادراتی روسیه، می گوید: امروز هواپیمایی 
که به سمت کویت صادرات کارگو دارد پر 
می رود، اما خالی برمی گردد، اما اگر بازارهای 
صادراتی روسیه را در دست بگیرم و با توجه 
به مجوزهای کارگو ترمینال اصفهان، از این 
کشور می توان واردات هم داشته باشیم که در 
این شرایط هزینه های صادرات کارگو به نصف 

کاهش می یابد.
او تصریح می کند: بنابراین فاز دو توسعه کارگو 
ترمینال تنها با ایجاد و اختصاص هواپیمای 
اختصاصی معنا می گیرد، البته هنوز برای 
فاز دو کارگو اقدامی صورت نگرفته و تنها 
توافقات شفاهی با مدیر فرودگاه انجام شده و 
فرودگاه نیز آماده واگذاری زمین است. او اما 

با اشاره به اینکه اگر بخواهیم سهم کمتر از 10 
درصدی اصفهان از صادرات کارگو را افزایش 
دهیم نیازمند پشتوانه ای برای کارگو هستیم 
و این کار تنها از مسیر ایجاد پایانه محصولات 
گلخانه ای میسر می شود که در این پایانه نیز 
داشته  به محصولات  نگاهی صادراتی  باید 
تولید  بازارهای هدف  نیاز  و مطابق  باشیم 
کنیم. به عقیده همتی امروز بازارهای داخلی، 
گلخانه ای  محصولات  برای  مناسبی  بازار 
نیست، بنابراین می توان بر بازارهای خارجی 
سرمایه گذاری کرد، اما تولیدات باید بر اساس 

قواعد و استانداردهای آن کشورها انجام شود.

تمایل سرمایه گذاری 
برای ایجاد ایرلاین اختصاصی

در  اصفهان  مردم  نماینده  دیگر  سوی  از 
مجلس نیز درباره محروم بودن اصفهان از 
ظرفیت  وجود  با  اختصاصی  ایرلاین  یک 
صنعتی و گردشگری این استان به "نوسان" 
می گوید: موضوع اصلی جذب سرمایه گذار 
برای تاسیس ایرلاین اختصاصی است و گویا 
چند شرکت نیز تمایل به سرمایه گذاری بر 
ایجاد ایرلاین اختصاصی اصفهان داشته اند و 
گویا برخی مجوزها را دریافت کرده اند، اما در 
ادامه راه فعالیت خود را به دلایل اقتصادی و ... 

متوقف کرده اند.
مهدی طغیانی البته اضافه می کند: زمانی 
اختصاصی  ایرلاین  بود  قرار  مبارکه  فولاد 
اصفهان را دایر کند و تا حدودی کار پیش 
رفت، اما در نهایت با تغییرات وزارت صمت 
و بحث تحقیق و تفحص از فولاد، در نهایت 
وزیر جدید موافق ورود فولاد مبارکه به ایجاد 
ایرلاین اختصاصی نبود و در عمل این کار 
از  متوقف شد. همچنین مجموعه دیگری 
سرمایه گذاران نیز به گفته استاندار اصفهان 
برای ایجاد ایرلاین اختصاصی اصفهان ورود 
کردند که در نهایت آن هم به دلیل مشکلات 
اجرایی به نوعی متوقف شد. به اعتقاد طغیانی، 
اصفهان با توجه به ظرفیت های بالای بار و 
داشتن زیرساخت کارگو ترمینال و همچنین 
جاذبه های گردشگری خود نیازمند داشتن 

ایرلاین اختصاصی است.
 این نماینده اصفهان با اشاره به توسعه کارگو 
ترمینال اصفهان از زمان بهره برداری تا به 
امروز، می گوید: به طور قطع تقاضا برای توسعه 
این پایانه بار وجود دارد، اما نیازمند توسعه و 
تنوع مقاصد پروازی کارگو هستیم تا هزینه 
های صادراتی آن کاهش یابد. به گفته طغیانی، 
امروز بسیاری از پروازهای کارگو با پروازهای 
غیرباری انجام می شود، اما اگر این جابجایی ها 
با پروازهای باری انجام شود به طور قطع بر 

کاهش هزینه های کارگو اثرگذار است.
وی البته تاکید می کند: تنوع مقاصد پروازی 
کارگوترمینال نیازمند ایجاد پرواز اختصاصی 
از اصفهان است و به طور قطع باید تمرکز 
مدیریت اصفهان باید به سمت تلاش برای 
صادرات  و  استان   شدن  محور  صادرات 
کالاهای سبک با ارزش افزوده بالا از محل 
کارگو باشد، چراکه به نظر می رسد، امروز 
کالاهایی که از محل هوایی صادرات می شود 

کالاهای سنگین با ارزش افزوده پایین است. 

ضرورت راه اندازی ایرلاین بیس اصفهان برای توسعه صادرات استان بررسی شد؛

زیرساخت ناتمام
باید بستر اجرایی برای صادرات کالاهایی سبک با ارزش افزوده بالا از کارگوترمینال اصفهان  فراهم شود

می گویند توسعه صادرات بدون ایجاد زیرساخت ها معنا و مفهومی ندارد. در اصفهان نیز گرچه ظرفیت 
بسیاری در بخش های مختلف وجود دارد، اما نبود زیرساخت های مناسب و یا بهره برداری نصف و نیمه از 
آنها، شرایط را به نحوی رقم زده که حتی نتوان از پتانسیل های موجود بهره درستی برد. کارگوترمینال، 
یکی از این زیرساخت هاست که اگرچه در نیمه سال 98 به بهره برداری رسیده، اما به گفته متولیان، تا به 
امروز، سهم استان از کل باری که از این پایانه به خارج کشور و عمدتا به کشور کویت صادر می شود کمتر 
از ۱۰ درصد بوده است. از سوی دیگر یکی از مشکلاتی که امروز دامن کارگو اصفهان را گرفته، نبود پرواز 
بیس یا اختصاصی از فرودگاه اصفهان است؛ در حالیکه عباس رضایی، استاندار اصفهان اردیبهشت سال 

98 وعده داده بود که تا سه ماه آینده ایرلاین اختصاصی اصفهان تاسیس خواهد شد . . .
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 نوسان: مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب 
استان اصفهان با اشــاره به شرایط سخت 
تأمین آب در تابستان امسال، گفت: کمبود 
۴۳00 لیتری آب در هر ثانیه از روزهای گرم 
سال جاری موجب شــد تا برای نخستین 
بار در طول فعالیت این شرکت، با استفاده 
از تانکرهای سیار به شــهروندان اصفهانی 

آبرسانی شود.
هاشــم امینی در جمع مدیران ۳8 منطقه 

خودگردان آبفای اســتان اصفهان، با اشاره 
به همکاری خوب مشــترکین در مدیریت 
مصرف آب، فصل تابســتان بــدون تنش 
اجتماعی سپری شد، اظهار کرد: هرچند از 
دهم خرداد ماه امسال تاکنون با استفاده از 
۵800 تانکر سیار نزدیک به ۶۲ میلیون لیتر 
آب بین مشترکین شهری و روستایی آبفای 
استان اصفهان توزیع شــده است، اما مردم 
ساکن در ۵۷ شــهر و ۳80 روستای تحت 

پوشش طرح آبرسانی اصفهان بزرگ، با صبر 
و مصرف بهینه آب، اجازه ندادند تا تنش آبی 
به تنش اجتماعی تبدیل شود. وی افزود: با 
اطلاع رسانی به موقع از طریق رسانه ها و آگاه 
ساختن مشترکین از شرایط سخت تنش 
آبی، مردم اقناع شده و با مدیریت مصرف آب 

به یاری این شرکت شتافتند.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب استان 
اصفهان گفت: تجربه تابستان امسال نشان 

داد اگر به خوبــی از ظرفیت فضای مجازی 
برای اطلاع رسانی به مردم و انجام هماهنگی 
های لازم میان بخش های مختلف استفاده 
شــود، این فضا می تواند به نقطه قوت یک 

سازمان تبدیل شود. 
وی اضافه کرد: در حال حاضر 98 شــهر و 
9۴9 روستا در اســتان اصفهان از خدمات 
شــرکت آب و فاضــلاب اســتان اصفهان 

استفاده می کنند..

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان:

مردم اجازه ندادند تنش آبی به تنش اجتماعی تبدیل شود
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 نوسان:  مدیرعامل سازمان نوسازی 
و بهسازی شهرداری اصفهان با اشاره 
به برگزاری مسابقه طراحی گلخانه 
اصفهان  از سوی شهرداری  ایرانی 
برای  هایی  طرح  ارسال  قالب  در 
تعریف کارکرد زمین های کشاورزی 
رهاشده در شهر اصفهان با توجه به 
جنبه تفرجگاهی برای شهروندان، 
گفت: هدف از برگزاری این مسابقه 
استفاده از عناصر فضایی باغ های 
وضعیت  بررسی  و  گذشته  ایرانی 
فعلی زمین های کشاورزی رهاشده 
و  شهرها  قانونی  محدوده  در 

بازتعریف کارکرد زمین هاست.   
محمد فیض اظهار کرد: عدم استفاده 
ناامنی  بروز  سبب  فضاهایی  چنین  از 
در محلات شهری شده و مالکان این 
زمین ها نیز تخصص کشاورزی ندارند 
کاربری کشاورزی  اینکه  به  توجه  با  و 
به  نیست،  صرفه  به  مقرون  آنها  برای 
نیستند.  نیز  کارکردی  چنین  دنبال 
مدیرعامل سازمان نوسازی و بهسازی 
با  کرد:  تصریح  اصفهان  شهرداری 
توجه به اینکه مالکان عموما به دنبال 
تغییر کاربری زمین ها هستند، از بین 
معماران، شهرسازان، متخصصان محیط 
زیست و معماری در قالب برگزاری این 
مسابقه درخواست کرده ایم که تدبیری 
برای چنین زمین هایی بیندیشند. وی 
با بیان اینکه طرح ها باید به گونه ای 
باشد که کاربری متنوع در آنها تعریف 
کاربری  کنار  در  که  ای  گونه  به  شود 
کشاورزی، این فضاها جنبه تفرجگاهی 
مالکان  و  استفاده شهروندان  برای  هم 
داشته باشد، گفت: عملیاتی بودن طرح 
ها، در نظر گرفتن شاخص های اقلیمی، 
ارائه پیشنهاد نوع پوشش گیاهی، سازه 
و مصالح مورد استفاده در طرح، ارتفاع 
فضای گلخانه و نورپردازی و شکل بناها 
از دیگر شاخص هایی است که در طرح 
های رسیده به دبیرخانه مسابقه مورد 

توجه قرار می گیرد.  
مدیرعامل سازمان نوسازی و بهسازی 
شهرداری اصفهان افزود: برای این مسابقه 
زمینی به مساحت سه هزار مترمربع در 
خیابان آتشگاه، جنب بوستان مهر در نظر 
گرفته شده است که شرکت کنندگان در 
آثار  ارسال  از  قبل  توانند  می  مسابقه 
خود از این محل بازدید داشته باشند. 
وی مهلت ارسال آثار به مسابقه طراحی 
گلخانه ایرانی را تا چهارم مهرماه سال 
جاری عنوان کرد و گفت: فرمت طرح 
صفحه  گزارش 10  یک  ارسالی،  های 
ای با مدنظر قراردادن معیارها و اهداف 
سه  صورت  به  باید  که  است  مسابقه 
بعدی در قالب jpg به سازمان نوسازی 
و بهسازی شهرداری اصفهان به آدرس 
خیابان ابن سینا، مقابل بانک ملی، کوچه 
افزود:  فیض  شود.   ارسال  کدخدایي 
جوایز در نظر گرفته شده برای نفرات اول 
تا سوم به ترتیب، هفت میلیون تومان، 
۵ میلیون تومان و سه میلیون تومان 
است و طرح برتر هم با طی روند فنی 
موجود در شهرداری که شامل همه طرح 
هاست، در کمیته فنی اجرا خواهد شد. 
لازم به ذکر است موضوع فوق خدشه 
ای در کاربری مصوب نداشته و با حفظ 
کاربری ایجاد فضاهای گل آرایی در کنار 
از  لازم  مجوزهای  اخذ  با  و  کشاورزی 
مبادی ذیربط و شهرداری قابل اجراست. 
وی گفت: علاقمندان می توانند برای 
دریافت اطلاعات بیشتر از این مسابقه 
با شماره تلفن ۳۴۴8۴89۲ الی 9۴ و 

داخلی 1۳۳ تماس بگیرند.

عضو شورای  شهر اصفهان گفت: دود برخی از مصوبات مجلس مانند مسئله مالیات بر ارزش 
افزوده به چشــم مردم اصفهان می رود، زیرا این قانون در استان به خوبی اجرا می شود در 
حالی که در سایر اســتان ها یا رعایت نمی شود و یا کمتر رعایت می شــود. عباس حاج 
رسولی ها با بیان اینکه در برخی نقاط اصفهان تا 1۴ سانتی متر هم فرونشست وجود دارد، 
تصریح کرد: اگر این روند ادامه پیدا کند علاوه بر خانه های مردم به آثار تاریخی همچون 

چهل ستون و مسجد امام نیز آسیب می زند.

رئیس کمیســیون مناطق کم برخوردار و آب شورای اسلامی شــهر اصفهان گفت: ما 
نمی پســندیم که نماینده ای از یکی از اســتان های همجوار به صراحت علیه اصفهان 
صحبت کند و نمایندگان استان در مجلس هیچ موضعی نگیرند. مجید نادرالاصلی  اظهار 
کرد: چندین سازمان، نهاد و گروه برای رفع معضل آب و زاینده رود فعالیت می کنند، اما 
در واقع هیچکدام کاری پیش نبرده اند و برای اصفهان آب در هاون کوبیدن شده در حالی 

که در استان های همجوار اقدامات منجر به منفعت شده است.

برای زاينده رود آب در هاون نکوبيد!دود برخی مصوبات به چشم اصفهان می رود 

گزارش

گزارش

چاره انديشی برای
زمين های رهاشده شهر

رئیس شورای شهر اصفهان تاکید کرد:

شهردار اصفهان گفت: صیانت از خانواده 
شهرداری و شخصیت شهرداری به عنوان 
نهادی با بیش از 100 سال قدمت و صیانت 
از شخصیت شهر اصفهان دو محور مهم 

کاری من است. 
علی قاسم زاده در جمع پرسنل شهرداری 
اصفهان در ورود به ساختمان شهرداری در 
روز نخست کاری خود با بیان اینکه خداوند 
را بابت توفیق مجدد بودن در جمع خانواده 
دو  کرد:  اظهار  سپاسگزارم،  شهرداری 
رسالت محوری را برای خود در شهرداری 

اصفهان تعریف کرده ام که صیانت از خانواده 
و شخصیت شهرداری به عنوان نهادی با 
بیش از 100 سال قدمت و بیش از 10 هزار 
نفر پرسنل که به صورت شبانه روزی برای 
مردم زحمت می کشند یکی از این رسالت 
این شخصیت  بر  گردی  اگر  و  است  ها 

شهرداری نشسته است باید زدوده شود.
وی صیانت از شخصیت شهر اصفهان را 
دومین رسالت کاری خود تعریف کرد و 
افزود: شهر اصفهان پیش از این و در طول 
تاریخ برای خود دارای هویتی بوده که باید 

این شخصیت نیز محافظت شود. 
حداقل کاری که ما به عنوان مدیران شهری 
برای این شهر لازم است انجام دهیم این 
است که غم و دردی بر غم های این شهر 

افزوده نشود.

اصفهان
 شهر زندگی شود

شهردار اصفهان با بیان اینکه باید تلاش 
کنیم اصفهان شهر زندگی باشد، تصریح 
کرد: شهروندان در این شهر باید احساس 
امنیت، آرامش و راحتی کرده و این ماموریت 
بر عهده شهرداری اصفهان است. شهرداری 
باید سرزنده، بانشاط و شاداب باشد و در 
این مسیر مهمترین سرمایه این سازمان 
سرمایه انسانی آن است. وی اضافه کرد: 
سرمایه انسانی مهمترین اعتبار شهرداری 
است و باید همه در کنار هم تلاش کنیم 
شخصیت  از  خانواده  یک  عنوان  به  تا 
شهرداری محافظت کنیم. زمانی که فردی 
بیرون از این سازمان از شهرداری بد می 
گوید همه ما ناراحت می شویم اما برخی 
شاید ندانند پرسنل شهرداری چه انسان 
های پاک و زحمتکشی هستند. قاسم زاده 
با بیان اینکه مردم باید بدانند اگر یک ثانیه 
شهرداری تعطیل شود شهر دچار مشکل 
می شود، تاکید کرد: بنابراین لازم است 
پرسنل شهرداری حافظ هویت و شخصیت 
خودشان باشند، گاهی ممکن است برخی 
افراد به اسم شهرداری اقدامات ناشایستی 
انجام دهند لذا ما به عنوان صاحب خانه 
باید مراقب حفظ این شخصیت شهرداری 
باشیم. وی با بیان اینکه هر مُلکی دارای 
است  پایدار  که  چیزی  و  است  ملکوتی 
ملکوتی است که متاثر از این ملک شکل 
می گیرد، گفت: امیدوارم در مدتی که در 
شهرداری مشغول به کار می شویم بتوانیم 
خاطرات خوبی را برای شهر و شهروندان 
رقم بزنیم و این لحظات را تبدیل به ذخیره 

آخرت خود کنیم.

آرزوی ۴ سال درخشان 
برای شهر اصفهان 

رییس شورای اسلامی شهر اصفهان نیز 
در جمع پرسنل شهرداری اصفهان ضمن 
تبریک به شهردار اصفهان بابت انتخاب 
وی به عنوان شهردار کلانشهر اصفهان، 
اظهار کرد: خداوند را شاکریم که توفیق 
خدمت به مردم اصفهان را برای مدیران 
کرد  فراهم  شهری  مدیریت  دوره  این 
شهرداری  شایسته  انتخاب  با  بتوانیم  تا 
فرهنگی و فرهیخته توفیق خدمت بهتر را 
به شهروندان اصفهان داشته باشیم. محمد 
نورصالحی تصریح کرد: امروز پس از حضور 
در گلستان شهدای اصفهان و زیارت قبور 
شهدای عزیز در منطقه کمتر برخوردار 
زینبیه و حصه آرمان خود را مطرح کردیم 
و بیان کردیم که هدف ما خدمت به مناطق 
ادامه  هدف  این  امیدوارم  است.  محروم 
پیدا کرده و ۴ سال درخشان را برای شهر 

اصفهان داشته باشیم.

از شهدا
 استمداد می طلبیم

همراه  به  همچنین  اصفهان  شهردار 
شهر  اسلامی  شورای  اعضای  و  رییس 
اصفهان، در اولین ساعات نخستین روز 
کاری خود با حضور در گلستان شهدای 
اصفهان با شهدای انقلاب اسلامی و دفاع 
مقدس تجدید میثاق کرد. مزار شهدای 
والامقام آیت الله شمس آبادی، آیت الله 
اشرفی اصفهانی، شهدای پیروزی انقلاب 
اسلامی، فرماندهان رشید دفاع مقدس از 
جمله شهیدان خرازی و کاظمی و دیگر 
شهدای گرانقدر از جمله شهدای گمنام، 

شهدای مدافع حرم، شهدای مدافع امنیت 
و شهدای مدافع سلامت از جمله نقاطی 
بود که شهردار اصفهان و اعضای شورای 
اسلامی شهر با حضور بر سر مزار مطهر آنان 
با نثار گل و قرائت فاتحه، تجدید میثاق و به 
آنان ادای احترام کردند. در ادامه، حضور بر 
سر مزار حاج آقا رحیم ارباب و استاد علی 
اکبر پرورش و همچنین حضور بر سر مزار 
همرزمان شهید و ادای احترام به مقام شامخ 
آنان، از بخش های بعدی تجدید میثاق 
شهردار اصفهان و اعضای شورای اسلامی 
شهر با آرمان های شهدای انقلاب اسلامی 

و دفاع مقدس در برنامه امروز بود. 
این حضور،  به  اشاره  با  شهردار اصفهان 
اظهار کرد: در اول صبح نخستین روز کاری 
خود به گلستان شهدا آمدیم تا با استمداد 
طلبیدن از روح مطهر این عزیزان کار خود 
را آغاز کنیم. علی قاسم زاده تصریح کرد: به 
این مکان مقدس آمدیم تا بگوییم پیرو راه 
شهدا هستیم و امید داریم تا در نهایت در 

مقابل این شهدای عزیز شرمنده نباشیم.   .
  

دومین برنامه 
از نخستین روز کاری

علی قاسم زاده، در دومین برنامه از نخستین 
روز کاری خود بعد از حضور در گلستان 
شهدا به منطقه کمتر برخوردار حصه رفت 
و همراه با رییس و اعضای شورای اسلامی 
با  و  بازدید  این منطقه  از  اصفهان  شهر 
مردم گفت و گو کرد.    او با شنیدن حرف 
ها و درخواست های مردم این منطقه در 
خصوص این بازدید اظهار کرد: توجه به 
مناطق کمتربرخوردار ما را بر آن داشت 
تا در نخستین روز کاری خود، بازدید از 
منطقه 1۴ را در دستور کار قرار دهیم 
که در این بازدید به محله حصه رفتیم تا 
تصمیمات لازم برای رفع معضلات گرفته 

شود. 
وی ادامه داد: برقراری امنیت اجتماعی در 
این محله از ضروریات است و با توجه به 
دیگر نیازهای مردم این منطقه، بهتر است 
این تصمیمات در قالب بسته ای جامع 
اصفهان  شهردار  شود.  اجرایی  و  تدوین 
گفت: با تدوین بسته ای جامع مشکلات 
محله  جمله  از  اصفهان  محروم  مناطق 
حصه برطرف می شود. شهردار اصفهان 
با بیان اینکه مشکلاتی همچون ریزدانه 
در  ها  مالکیت زمین  فرسوده،  بافت  ها، 
محله حصه از دیگر مشکلات این بخش 
از شهر است، اظهار کرد: نگاه ما به راه حل 
ها، رسیدن به دیدگاهی جامع برای حل 
چنین مسائلی است. وی بیان کرد: البته 
برای رفع محرومیت از منطقه 1۴ اقداماتی 
از جمله ساخت ورزشگاه سهراب از سوی 
حاشیه  در  است.  شده  انجام  شهرداری 
بازدید شهردار اصفهان، مردم و اهالی محله 
حصه درخواست ها و مشکلات خود از جمله 
نبود فضای سبز، بلاتکلیفی زمین  های 
منطقه و نبود امنیت اجتماعی را با شهردار 
اصفهان در میان گذاشته و از وی درخواست 

رسیدگی به این مشکلات را کردند.

از دو رسالت محوری برای توسعه و آبادانی شهر اصفهان رونمایی شد؛

روز اول آقای شهردار
قاسم زاده: صیانت از شخصیت شهرداری و شهر اصفهان دو محور کاری من است

citizen

 نوسان: رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان گفت: توجه به مترو 
اصفهان زمینه انتقال دانش فنی به تمام کشور بوده و نباید به این 
پروژه بخشی، محلی و استانی نگاه شود؛ نباید این پروژه بدون 
حمایت دولت باشد، زیرا با تعویق آن، پروژه دچار گرانی مضاعف 
می شود. محمد نورصالحی با بیان اینکه خط هوایی با زیرساخت 
اصفهان وجود ندارد، گفت: این موضوع رفت و آمد تجار را با 
مشکلات زیادی مواجه کرده و باید نمایندگان و استاندار این 

دغدغه چند ده ساله را پاسخ دهند. 
محمد نورصالحی  در دهمین جلسه علنی شورای اسلامی شهر اصفهان 
که با حضور دو تن از نمایندگان شهرستان اصفهان در مجلس برگزار شد، 
اظهار کرد: توجه به فراکسیون مدیریت شهری مجلس باید بیشتر شود، زیرا 
اکنون برخورد با شوراها مناسب نیست و وزیر کشور با یک بخشنامه حدود 
و اختیارات این نهاد را کم یا زیاد می کند. وی با بیان اینکه این احساس در 
کشور وجود دارد که باید به شوراها تسلط داشته باشند، افزود: باید شوراهای 
شهر کشور رده بندی شود و مواردی که در مجلس برای پایتخت تصویب 
می شود به کلانشهرها تسری پیدا کند نه اینکه موضوعات مختلف به شوراها 

تحمیل شود.
رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان از نمایندگان مجلس درخواست کرد که 
برای تخصیص منابع ملی به کلانشهرها حمایت کنند؛ اگر برای خانه های 
خالی و زمین ها بایر مالیات تخصیص داده می شود، باید سهم شهرداری ها 
نیز در نظر گرفته شود. وی با انتقاد از بی توجهی به وضعیت حمل ونقل 
عمومی کلانشهرها، ادامه داد: نوسازی حمل ونقل عمومی در گذشته تقریباً 
رایگان بود، اما اکنون برای خرید هر اتوبوس چند میلیارد تومان هزینه به 
مدیریت شهری تحمیل می شود؛ نبود اعتبار کافی باعث فرسودگی ناوگان 
شده است، زیرا با بودجه محدود شهرداری ها، نوسازی امکان پذیر نیست و 
مدیریت شهری ناچار به وضع عوارض زیاد است. نورصالحی فرونشست زمین 
را یکی از تبعات هشداردهنده خشکی زاینده رود دانست و گفت: ظرفیت های 
گردشگری در اصفهان زیاد بوده و باید به آن توجه ویژه ای شود؛ سهم ویژه ای 
در این خصوص نمی خواهیم، اما توسعه شهرها باید به این سمت برود. وی با 
بیان اینکه نخبگان زیادی از اصفهان در حال مهاجرت هستند، افزود: با توجه 
به اینکه دیگر امکان ایجاد صنایع آلاینده در اصفهان وجود ندارد، باید صنایع 
دانش بنیان که آلاینده و آب بر نباشد در این استان ایجاد شود تا نخبگان در 
اصفهان باقی بمانند. رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان با تاکید بر اینکه باید 
برای جابه جایی جمعیت بین استان ها فکری شود، ادامه داد: اگر مشکلاتی در 
استان های دیگر وجود دارد نباید شرایط به نحوی پیش رود که استان های 
مهاجرپذیر در تأمین منابع با معضل روبه رو شوند. جابه جایی جمعیت کاملًا 
به عهده مردم بوده و این امر که آیا زیرساخت های لازم برای آن وجود دارد 

یا نه، اصلاً در نظر گرفته نمی شود.

پروژه مترو 
باید اولویت باشد

وی با بیان اینکه پروژه مترو باید در دولت جدید دارای اولویت باشد، ادامه 
داد: توجه به مترو اصفهان زمینه انتقال دانش فنی به تمام کشور بوده و نباید 
به این پروژه بخشی، محلی و استانی نگاه شود؛ نباید این پروژه بدون حمایت 
دولت باشد، زیرا با تعویق آن پروژه دچار گرانی مضاعف می شود. نورصالحی 
با بیان اینکه خط هوایی با زیرساخت اصفهان وجود ندارد، گفت: این موضوع 
رفت و آمد تجار را با مشکلات زیادی مواجه کرده و باید نمایندگان و استاندار 
این دغدغه چند ده ساله را پاسخ دهند. وی در بخش دیگری از سخنان 
خود، روز شعر و ادب فارسی را به مردم اصفهان، پایتخت فرهنگ و تمدن 
ایران اسلامی تبریک گفت و ابراز امیدواری کرد: با نگاه فرهنگی مدیریت 
شهری اصفهان، زمینه ارتقای هر چه بیشتر جایگاه اصفهان در جای جای 
جهان فراهم شود. رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان با اشاره به صدور 
حکم شهردار این کلانشهر گفت: با این اتفاق زمینه فعالیت رسمی شهردار 
اصفهان فراهم شد و یقیناً دیگر زمانی برای از دست رفتن وجود ندارد. وی 
رفع چالش های فراوان اصفهان را با عزم جهادی و مدیریت شبانه روزی ممکن 
دانست و ادامه داد: شهردار اصفهان باید هرچه سریع تر زمینه استحکام و 
استقرار مدیران را فراهم کرده و از مدیران جوان، توانمند و جهادی برای 
حضور در مسئولیت های ذیربط استفاده کند. نورصالحی گفت: شناخت 
گلوگاه های فساد و مبارزه با آن، تسهیل، تسریع و انضباط در خدمت رسانی 
به شهروندان و توزیع عادلانه خدمات، امکانات و نگاه عدالت گستر به اقشار 
آسیب پذیر و محروم باید مورد توجه شهردار آینده باشد. وی تصریح کرد: نگاه 
مدیریت شهری اصفهان در چهار سال پیش رو به توزیع عادلانه امکانات در 
شهری است که به دلایل مختلف از جایگاه خود فاصله گرفته است؛ ضرورت 
دارد تیم مدیریت شهری استفاده از نخبگان جامعه برای چاره اندیشی این 

معضلات را در دستور کار قرار دهد.

انتصابات شهرداری 
به دور از حاشیه باشد

رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان از شهردار درخواست کرد که در انتصابات 
آینده، فراگیر و به دور از حاشیه و با هدف رفع مشکلات مردم اقدام کرده و 
زمینه تضارب آرا و اندیشه های نو و نگاه های تازه را در مدیریت شهری فراهم 
کند. وی به آغاز فعالیت شهردار اصفهان همزمان با هفته دفاع مقدس اشاره و 
اظهار امیدواری کرد: شهردار اصفهان با استعانت از شهدا زمینه رشد و ترقی 
این شهر را بیش از گذشته فراهم کرده و همراهی و همسویی به منظور 
استقرار هرچه سریع تر معاونان و مدیران و آغاز فعالیت اداری توسط اعضای 

شورا و شهردار مورد توجه باشد.

عزم جهادی
برای رفع چالش های اصفهان

شـهردار اصفهان گفت: صیانت از خانواده شـهرداری و شـخصیت شـهرداری به عنـوان نهادی 
بـا بیـش از ۱۰۰ سـال قدمـت و صیانـت از شـخصیت شـهر اصفهان دو محـور مهـم کاری من 
اسـت. علی قاسـم زاده با ورود به سـاختمان شـهرداری، روز نخسـت کاری خود را آغاز کرد. او در بدو ورود، 
از دو رسـالت محـوری برای توسـعه و آبادانی شـهر اصفهان سـخن راند و بـر صیانت از خانواده و شـخصیت 

شـهرداری و صیانت از شـخصیت شـهر اصفهـان تاکید کرد. 

هفته نامه نوسان
گروه شهری

 نوســان: مدیر منطقه 1۳ شــهرداری 
اصفهان گفت: احداث فاز دوم خیابان آزادگان 
)دستگرد( از درخواست های چندین ساله 
مردم دستگرد است که تاکنون با همکاری 
مردم 90 درصد خیابان آزادســازی شده و 
برای هزار متر باقی مانده نیاز به مشــارکت 

شهروندان داریم. 
محمد شــرفا با اشــاره به اینکه یکی از پروژه 
هایی که مورد درخواســت مردم منطقه 1۳ 

به ویژه محله دســتگرد بوده، احداث فاز دوم 
خیابان آزادگان )دستگرد( است، اظهار کرد: 
فاز اول این خیابان سال های گذشته افتتاح 
شــد و در ســال 99 ، درصدد احداث فاز دوم 
برآمدیم و اعتباری هم برای آزادسازی و احداث 
اختصاص پیدا کرد. شرفا بیان کرد: تملک این 
طرح در پیش بینی بودجه ســال 99 حدود 
هفت میلیارد تومان بود که با توجه به افزایش 
هزینه ها، این مبلغ تا ۲0 میلیــارد تومان در 

اصلاح بودجه افزایش پیدا کرد. وی ادامه داد: 
برای احداث فاز دوم نیاز به هفت هزار و ۵00 
متر آزادسازی است که از این میزان، شش هزار 
و ۵00 متر تملک شده به طوریکه پیشرفت 

تملک در این پروژه حدود 90 درصد است.
مدیر منطقه 1۳ شــهرداری اصفهان با اشاره 
به اینکه امیدواریم یک هــزار متر باقی مانده 
با مشارکت مردم تملک شود تا هرچه زودتر 
خیابان در اختیار شهروندان قرار گیرد، گفت: 

مراحل انجام مناقصه و انتخاب پیمانکار برای 
احداث فاز دوم خیابان آزادگان اجرایی شده 
و در بخش هایی که آزادسازی کامل شده، 
با خاکبرداری، پیمانکار مشغول فعالیت شده 
است تا طی دو ماه آینده پروژه افتتاح شود. 
وی افزود: بخش هایی که آزادســازی شده 
و در اختیار پیمانکار اســت، جدول کشی 
و خیابان بندی شده اســت و اکنون آماده 

آسفالت ریزی است. 

مدیر منطقه ۱۳ شهرداری اصفهان:

90 درصد فاز دوم خیابان آزادگان )دستگرد( آزادسازی شد

برقراری امنیت اجتماعــی در محله حصه از 
ضروریات اســت و با توجه به دیگر نیازهای 
مردم این منطقه، بهتر است این تصمیمات در 

قالب بسته ای جامع تدوین و اجرایی شود
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تحلیل

 اقتصاددان     

احسان خاندوزي، وزیر اقتصاد با بیان اینکه طرح »تسهیل صدور برخي از مجوزهاي 
کسب وکار« بسیاري از فسادها، رانت ها و انحصارطلبي ها را کنار زده و امضاهاي طلایي 
را کاهش مي دهد، گفت: تبدیل نظارت پیشیني به نظارت پسیني و ایجاد شفافیت 
در اخذ مجوزها و قراردادهاي بانکي از رویکردهاي مهم این طرح است.  او افزود: در 
رتبه بندي موانع کسب وکار کشور ما از جهت دشواري شروع فعالیت اقتصادي رتبه 1۷8 
را در دنیا دارد. کسب مجوز، بسیار پیچیده است و دست فعالان اقتصادي را مي بندد. 

کاهش فساد با تسهيل صدور مجوزها
بر اساس آمارهاي وزارت صمت تا مرداد سال جاري حجم سرمایه گذاري خارجي 
مصوب در بخش صنعت، معدن و تجارت نسبت به مدت مشابه سال قبل ۵۴ درصد 
کاهش داشته و امارات، ترکیه و افغانستان بیشترین حجم سرمایه گذاري را در کشور 
انجام داده اند. البته که این آمار آن چیزي که مصوب شده  مي تواند در عمل سرمایه هاي 
کمتري به کشور منتقل کند. بر اساس این آمار در پنج ماهه اول امسال، ۶8 مورد 
سرمایه گذاري خارجي تصویب شده که از لحاظ تعداد 1۲۶ درصد کاهش داشته است.

سرمايه گذاري هاي مصوب، کمتر از نيم ميليون دلار

اقتصاد 
اوبری

اقتصاد ایران در هفته ای که گذشت؛

 نوسان: چرا رییس کل بانک مرکزي نسبت به ناترازي حساب 
بانک ها نگران است و نسیت به آن هشدار مي دهد که در صورتي 
که این ناترازي بیشتر شــود، بانک مرکزي وارد عمل مي شود؟ 
پاسخ این سوال در افزایش برداشت از حساب تنخواه و به بیان 
دیگر متناسب نبودن هزینه ها و درآمدها و البته تکالیف مالي که 
بر دوش بانک ها گذاشته مي شود، است؛ علاوه بر الزام بانک ها به 
ارایه ۳۶۰ هزار میلیارد تومان تسهیلات براي طرح »جهش تولید 
مسکن« و البته سکوت معنادار بانک مرکزي در این خصوص، از 
ابتداي سال جاري نیز در حدود ۱8 هزار میلیارد تومان براي خرید 
تضمیني گندم پرداخت شــده که مي تواند بر نقدینگي کشور 
نیز تاثیر بگذارد. از ســوي دیگر از زماني که تحریم ها بازگشته، 
هیچ کس به درستي نمي داند در نهایت چقدر درآمد نفتي خواهیم 
داشت!. آنچه می خوانید اما برخی از برجسته ترین نکاتی است 

که در هفته قبل اقتصاد ایران را به خود معطوف کرد؛
۴۰ درصد افزایش نقدینگي در یک سال

با انتشار گزارش »تحلیل تحولات اقتصاد کلان و اقدامات بانک مرکزي در 
مردادماه 1۴00« مهم ترین متغیرهای این گزارش که نقدینگي و پایه پولي 
است در پایان مرداد سال جاري به ترتیب به ۳9۲۲ و ۵1۶ هزار میلیارد 
تومان رسید. این دو عدد در پایان خرداد 9۲ و زماني که روحاني به عنوان 
رییس جمهور انتخاب شد، به ترتیب ۴۷۳ و 9۲.۷ هزار میلیارد تومان بوده 
است. از سوی دیگر، در این گزارش، به ضریب فزاینده نقدینگي نیز اشاره 
شده که عدد آن با افزایشي 0.۲۲ واحدي نسبت به تیر به رقم ۷.۶ رسیده 
است. بدین معنا که با هر یک ریال خلق پول توسط بانک مرکزي، ۷.۶ ریال 
نیز توسط بانک ها به صورت اعتبار یا تسهیلات وارد سیستم اقتصادي کشور 

شود که این به معناي قدرت سیستم بانکي به خلق پول پرقدرت است.

دامن زدن به رشد تورم 
سید بهاءالدین حسینی  هاشمی،  کارشناس امور اقتصادی درباره بار کسری 
بودجه پنهان بر معیشت و رفاه مردم گفت: بخشی از بودجه پنهان دولت به 
تعهداتش در سیستم بانکی و اوراق های منتشرشده، برمی گردد زیرا این کار 
برای بانک ها مشکلاتی به وجود آورده است. مطالبات پیمانکارهایی که برای 
دولت کار کردند و پروژه های زیادی را به سرانجام رساندند به صورت دیون 
به آن ها پرداخت شده، یعنی اوراق قرضه و اوراق بدهی  به آن ها داده اند که 
در بازار نقد نمی شود و طبیعتا برای پیمانکاران مشکلاتی را به وجود آورده 
که دود آن به چشم تمام مردم کشور می رود. وی در ادامه اضافه کرد: 
کسری بودجه دولت وقتی به شکل مزمن در می آید، عوارض و عواقب بسیار 
بدی در بخش های مختلف برجای خواهد گذارد و مهم ترین مسئله آن هم 
دامن زدن به رشد تورم است. وقتی پول ها پرداخت نمی شود، قدرت خرید 
کاهش می یابد و رکود به وجود می آید، از طرف دیگر توازن پرداخت ها را به 

هم می زند، بنابراین درکل روند رشد را کند می سازد.

تضمین جریان مستمر تولید  
رئیس دولت جدید ایران شبیه به بسیاری از هم قطارانش هنوز نرسیده شعار 
خودکفایی غذایی را به عنوان اهداف خود مطرح کرده است. رویکردی که 
سال هاست در مقابل اصل بهره وری و مزیت نسبی خوانده شده و در تضاد 
با اقتصاد کشور شناخته می شود. دکتر »حسین عباسی«، اقتصاددان و عضو 
دپارتمان اقتصاد دانشگاه مریلند در گفت وگویی به بررسی خطرات در پیش 
گرفتن خودکفایی غذایی برای اقتصاد ایران پرداخته است. او معتقد است 
امنیت غذایی به معنای تضمین جریان مستمر مواد غذایی است، نه تولید اقلام 
عمده غذایی در کشور. او تاکید دارد: اینکه چه مقدار از مواد غذایی و کدام 
مواد غذایی در داخل تولید شود، و کدام مواد غذایی و به چه مقدار از خارج 
وارد شود، بسته به شرایط اقتصادی و سیاسی و جغرافیایی فرق می کند. اگر 
وضعیت جغرافیایی اجازه بدهد، یعنی برای اکثر کشورهای جهان به جز تعداد 
معدودی که وضعیتشان برای تولید مواد غذایی مناسب نیست، کشورهای 
جهان می توانند با ترکیبی از تولید داخلی و واردات، جریان مواد غذایی را 
تضمین کنند. به تعبیر عباسی، آنچه مهم است، امنیت غذایی به معنای 
تضمین جریان مستمر مواد غذایی است، نه تولید اقلام عمده غذایی در کشور. 

فصل واقع بینی
آیا تحریم ها علیه ایران شکست خورده است؟ این پرسشی است که پژوهشگران 
اقتصاد و سیاست چه در ایران و چه در آمریکا در تلاش اند به آن پاسخ گویند. 
در بعد اقتصادی به نظر می رسد تحریم های آمریکا تا حدودی به هدف نزدیک 
شده است. تحریم گسترده علیه اقتصاد ایران، به ویژه تحریم های نفتی و تجاری 
منجر به آن شده که اقتصاد ایران با تنگنای مالی مواجه شود، رشد اقتصادی 
برای فصول متوالی منفی شده و تورم دورقمی فزاینده دامن اقتصاد ایران را 
گرفته و رفاه خانوار ایرانی را تحت تاثیر قرار داده است. با وجود چنین شرایطی 
به نظر نمی رسد تحریم های آمریکا در بعد سیاسی به اهداف خود نزدیک شده 
باشد. قرار بر این بود که اقتصاد بر مردم فشار بیاورد و مردم بر حکومت، که 
فشار مردم تا سطحی که ساختار سیاسی دچار فروپاشی شود ناکام مانده است. 
فارغ از این تحولات، سوال این است که کار ایران و آمریکا به کجا می رسد و 
این دو کشور در نهایت به کدام نقطه می رسند. جواد صالحی اصفهانی که روی 
آثار اجتماعی تحریم ها مطالعات زیادی داشته، معتقد است، آمریکا و ایران هر 
دو برای احیای برجام عزم جدی دارند. از یک سو ایران می داند برای نیل به 
رشد اقتصادی باید روابط تجاری خارجی خود را احیا کند و آمریکا نیز متوجه 
شده که فشارهای مضاعف به اقتصاد ایران او را به نتیجه دلخواهش نمی رساند. 
صالحی اصفهانی البته تاکید دارد که دیگر وقت واقع بینی تصمیم گیران ایرانی 
در حوزه اقتصاد فرا رسیده است. سیاستگذاران باید درک کنند که نمی توانند با 

محدود کردن فرصت های تجارت جهانی در مسیر توسعه قدم بردارند.

دخل و خرج  یكي  نیست!

باید کودک ارزش آنچه در اختیار دارد را 
بداند تا درک بهتری از پیرامونش داشته 
باشد. بارها روش های مختلفی برای فهم 
اقتصاد به کودکان به کار گرفته شده است. 
برخی بازی های مختلف طراحی کرده اند 
و برخی دیگر سعی بر آموزش غیرمستقیم 
اقتصاد به کودک داشته اند. اما بی شک 
امروزه مشکل بسیاری از جوانان این است 
که توانایی مدیریت پول و خرج های خود را 
ندارند و یا در پس انداز و تهیه سرمایه لازم 

برای یک زندگی مستقل مشکل دارند.
تربیت  اهمیت  که  نقطه ای  همان  اینجا 
اقتصادی در کودکی و ریشه دواندن آن در 
ذهن از همان کودکی، مشخص می شود. 
نوعی  افراد  تربیت  و  آموزش  به  توجه 
می آید.  حساب  به  ملی  سرمایه گذاری 
ما با تربیت اقتصادی بچه ها آنها را برای 
نقش آفرینی در آینده جامعه آماده می کنیم. 
به این خاطر که بسیاری از نیازهای اولیه ما 
مثل سرپناه، غذا، لباس و...  از طریق رفتار 

اقتصادی برآورده می شود.

تربیت اقتصادی در کشورهای دنیا
در بسیاری از کشورهای دنیا در سیستم 
آموزشی تعلیم، فهم مفاهیم و مهارت های 
مربوط به تصمیم گیری و تحلیل اقتصادی 
مفاهیم  این  حتی  است.  شده  گنجانده 
از سنین پیش از دبستان هم به صورت 
غیررسمی به بچه ها آموزش داده می شود. 
تجربه تربیت اقتصادی در آمریکا، بیشترین 
تاثیر را در برنامه تربیت اق تصادی سایر 
کشورها داشته است. این پیشتازی زمانی 
اتفاق افتاد که آمریکا وارد رقابت اقتصادی 
و علوم و فناوری با ژاپن شد. ریگان در زمان 

ریاست جمهوری خود در گزارشی درباره 
وضعیت اقتصادی کشورش اینطور مطرح 
کرد که: » به علت افت برنامه های درسی 
و آموزش مدارس در زمینه اقتصاد، کشور 
در خطر است. اگر ما فقط به حفظ و توسعه 
رقابت اقتصادی موجود بپردازیم در واقع بازار 
را حفظ کرده ایم. درحالی که باید خود را در 
جریان تحول سیستم آموزشی قرار بدهیم 
و فراموش نکنیم که سرمایه گذاری در این 
امر در عصر اطلاعاتی جدید ضروری است« 
این روزها کشورهای زیادی در دنیا تجربه 
تربیت اقتصادی برای کودکان را دارند. به 
عنوان مثال کره جنوبی تربیت اقتصادی را 
با توجه به مفاهیمی مثل کارآفرینی، نیروی 
کار و حقوق کارگر مطرح می کند. آلمان 
تمرکز خود را بر ایجاد مهارت و عمل به 
صورت همزمان قرار داده است. ژاپنی ها به 
سخت کوشی و نظم و انضباط و همچنین 

نوآوری در تربیت اقتصادی تاکید دارند.

پاسخ به
چراهای هنجاری

امیر لعلی دکترای اقتصاد که نشریه قلک را 
برای آموزش ساده اقتصاد و مفاهیم خلاقانه 
آن برای کودکان سنین سه تا هفت سال 
منتشر کرد معتئقد است: آنچه در دنیا به 
عنوان آموزش اقتصاد به کودکان یا همان 
»اقتصاد کودک« نامیده می شود، شامل دو 
حوزه می شود: اول آموزش برخی واژگان 
اشتغال،  تورم،  مانند  اساسی  مفاهیم  و 
بیکاری، دستمزدها، تجارت، پول، ارز و... و 
دوم مفاهیمی که در بهبود سبک اقتصادی 
زندگی موثر هستند که از جمله آنها می توان 
به صرفه جویی در مصرف انرژی، احترام به 

مالکیت دیگران، مشارکت و همکاری و... 
نام برد. بنابراین هدف اصلی این نیست که 
افراد از کودکی درگیر مسائل اقتصادی و 
یادگیری اقتصاد شوند بلکه هدف اصلی، 
شناخت کافی از برخی فرآیندهای اقتصادی 
و تغییر سبک رفتاری کودکان در حوزه 
اقتصاد است. او تاکید دارد که کودک از 
طریق آموزش های اقتصادی از یک سو با 
بسیاری از چراهای هنجاری در جامعه آشنا 
می شود. او با چنین آموزش ها و آگاهی هایی 
به خوبی می تواند درک کند چرا پدر خانواده 
تاکید می کند وقتی بچه به دنبال بازی کردن 
است و تلویزیون تماشا نمی کند، تلویزیون 
باید خاموش باشد یا اینکه چرا مادر می گوید 
برای آب بازی کردن نباید شیر آب باز بماند. 
ناخودآگاه  ضمیر  اقتصادی  آموزش های 
کودک را هدف قرار می دهند به این معنا 
که ممکن است او در کوتاه مدت به اهمیت 
به  بلندمدت  در  اما  نبرد،  پی  آموزش ها 
صورتی غیرارادی رفتارهای بهینه اقتصادی 
را  خود  زندگی  سبک  و  داشت  خواهد 

اصلاح شده می بیند.

چه چیزهایی را به بچه ها یاد بدهیم؟
حالا که با تفاوت های تربیت اقتصادی در 
دنیا آشنا شدیم باید بدانیم که بر اساس 
جامعه ای که در آن زندگی می کنیم و باور 
اعتقاداتی که داریم باید چه مفاهیمی را در 
به کودکان خود آموزش بدهیم.  اقتصاد 
بچه ها باید آموزش ببنید که پول و سرمایه 
براساس تلاش به دست می آید. یعنی ما باید 
کار کنیم، کسب داشته باشیم و در ازای آن 
پول دریافت کنیم. بنابراین مهم است که 
از سنی مشخص که کودک ارزش واقعی 

پول را متوجه می شود، بخشی از پولی که 
یک  اساس  بر  بدهیم،  او  به  می خواهیم 
فعالیت پرداخت بشود. » اگر به من کمک 
کنی ماشین را تمیز کنیم، مثل شاگرد 
راننده ها دستمزد می گیری«، » امروز به 
من کمک می کنی لباس ها را اتو کنیم؟ برای 
اتو کردن هر پیراهن، مبلغ پول توجیبی ات 
بیشتر می شود«. این کار، اگر حتی شامل 
تمام پولی  نباشد که بچه ها از والدین دریافت 
می کنند، اما  باعث می شود بچه ها متوجه 
باشند که داشتن پول و زیاد شدن آن از راه 
کار کردن به دست می آید و باید برای آن 

تلاش کنند.

پس انداز کن و درست مصرف کن
مفهوم اولیه بعدی در تربیت اقتصادی، بحث 
مصرف است. کودکان از همان زمانی که 
متوجه بشوند می شود با پول کالا خریداری 
کرد دوست دارند تمام پول خود را برای 
خرید چیزهایی که دوست دارند خرج کنند. 
اما باید به آنها مفهوم درست خرج کردن و 
پس انداز را هم یاد داد. مهم است که بچه ها 
مقدار مشخصی پول در یک زمان مشخص 
مثلا هفتگی یا ماهانه از والدین دریافت کنند 
و بدانند اگر تمام پول خود را خرج کردند باید 
تا نوبت بعدی برای گرفتن مجدد پول صبر 
کنند. در این مرحله به آنها اولویت بندی 
خواسته ها و اینکه خرید چه چیزی آنقدرها 
لازم نیست و می شود آن را به تاخیر انداخت، 
یاد بدهید. این کار همان مدیریت مصرف 
پول است. در مرحله بعد برای خریدهای 
بزرگتر موضوع پس انداز را مطرح کنید. 
فرزند شما مدت زیادی است که می خواهد 
برای او »اسکیت« یا » توپ فوتبال« بخرید. 
فارغ از اینکه توانایی مالی خرید این اقلام را 
دارید یا نه، از کودک بخواهید بخشی از مبلغ 
وسیله موردنظرش را طی چندماه پس انداز 
کند. مهم نیست این مبلغ چند درصد هزینه 
نهایی وسیله را در برمی گیرد؛ مهم این است 
که اول کودک یاد می گیرد که باید برای 
رسیدن به خواسته خود صبر کند و دوم 
یاد می گیرد که پس انداز می تواند او را به 

خواسته های بزرگش برساند.

بخشش هم مهم است
مالیات  نام  به  مفهومی  اقتصاد  علم  در 
نفع  به  از درآمد  اختصاص بخشی  برای 
عمومی، کاملا پذیرفته شده است. کودک 
باید بیاموزد که وقتی درآمد دارد در برابر 
کسانی که در جامعه نسبت به او در وضعیت 
اقتصادی ضعیف تری هستند، مسئولیت 
دارد. برای آموزش مفهوم بخشش می توان 
از مناسبت هایی مثل شروع سال تحصیلی و 
یاعید نوروز استفاده کرد. از کودک بخواهید 
بخشی از پول خود را برای خرید لوازم التحریر 
و یا لباس به کودکانی که خانواده های با 

درآمد پایین دارند اختصاص بدهد. 
این کار می تواند در حد خرید یک خودکار 
و یا یک روسری و جوراب باشد. اما همین 
مقدار هم ضرورت بخشش و انفاق را در 

کودک نهادینه می کند.

با تربیت اقتصادی بچه ها آنها را برای نقش آفرینی در آینده جامعه آماده  کنیم؛

اقتصاد برای کودکان

 نوسان:اقتصاددانان عاشق اوبر 
هســتند زیرا نزدیک ترین چیز 
به تئوری هــای اقتصادی درون 
کتابهای دانشــگاهی است. اوبر 
یک بازار باز و عظیم ایجاد کرده 
است که بیش از همه چیز توسط 
قانون عرضــه و تقاضا اداره می 
ها  تاکسی  انحصار  اوبر  شــود. 
را شکســته و کاری کرد مردم 

انعطاف قیمتی را بپذیرند.
 اما این احســاس علاقه دو طرفه اســت. 
بین ۲0 تا ۳0 اقتصاددان دارای Phd در 
استخدام اوبر هستند که اطلاعات حدود 
1۵ میلیون سفر روزانه از ۶۵ کشور جهان 
را جمع آوری کرده و جهت تحقیق و تولید 
مقاله آنالیز می کنند. در این فرآیند اوبر با 
اقتصاددانان مشهوری همچون آلن کروگر، 
مشــاور اقتصادی دولت اوباما، همکاری 

داشته است. 
این روش باعث افزایش پرستیژ تحقیقات 
آنها و حتی پذیرش در ژورنال های معتبر 

هم گردیده است.
اوبر نماد عملی شــدن یکی از مهمترین 
آرزوهــای اقتصاددانان یعنــی انعطاف 
قیمتی است. یک کار الگوریتم های اوبر 
اکنــون یافتن عدم تعــادل بین عرضه و 
تقاضا، و حل آن برمبنای ماکزیمم کردن 
کارایی بازار اســت. بنابراین وقتی تعداد 
بیشتری مسافر تقاضای سفر دارند، قیمت 
ها افزایش میابند تا رانندگان بیشتری را 
علاقمند به ارائه سرویس بکند. از طرفی 
راننــدگان آزادند هر زمــان و مکانی که 
میخواهند را برای کار انتخاب کنند بدون 
اینکه هیچ محدودیتی داشته باشند که 
این برای اقتصاددانان معتقد به بازار باز و 

رقابت بسیار هیجان انگیز است.
این تیم اقتصاددانان با آنالیز حجم عظیم 
داده های جمع آوری شده تلاش می کنند 
رفتار رانندگان و مسافران را درک کنند. در 
یک تحقیق مثلا به مساله اختلاف درآمد 
۷ درصدی راننــدگان زن و مرد پرداخته 
شد. نتایج نشان میدهد زنان بطور میانگین 
آهسته تر رانندگی می کنند به همین دلیل 
تعداد سفر کمتری را در یک ساعت جابجا 
کرده و درآمد کمتری کســب می کنند. 
و هم اینکه مردان بطور متوســط بیشتر 
رانندگی کرده و تجربه بیشتری کسب می 

کنند که به آنها مزیت بالاتری می دهد.
هر روزه بر نقــش اقتصاددانان در بخش 
تکنولوژیک اقتصاد اضافه می شود. مثلا 
شرکت آمازون 1۵0 اقتصاددان استخدام 
کرده اســت تا بر مسائل خاص بیزینسی 
ماننــد نمایش کالاها بر مبنــای نظرات 
کاربران گرفته تا تخمین تقاضا برای کالاها 
کار کنند. همچنین آنالیز تبلیغات سایت 
eBay نشان داد که میلیون ها دلاری که 
این شرکت برای تبلیغ روی سایت گوگل 

استفاده میکرد اتلاف بود.
اقتصاددانان قادرند به سوالات بسیاری در 
مورد شرکت های تکنولوژیک پاسخ دهند، 
مثل تاثیر طراحی پلتفرم بر اهداف شرکت 
همچون سوددهی، رشد، انصاف، بررسی 
سایز عملیات شــرکت، اینکه آیا ادغام با 
شــرکت های دیگر جهت گسترش بازار 
صحیح است یا نه، ارزش ایجاد شده توسط 
شرکت و میزان آسیب پذیری آن نسبت 
به عواملی چون مقررات، روش های موثر 
بهبود تصمیم سازی و مدیریت، و ارزیابی 
ارزش دارایی ها. اما جدا از حل مشکلات 
درونی شرکت، اقتصاددانان می توانند با 
اســتفاده از این داده ها به تحقیق مسائل 
دنیای واقعی پرداخته و بر سیاست گذاریها 

عمومی نیز تاثیر بگذارند.

منظورمان  دقیقاً  دهیم،  آموزش  را  اقتصادی  مفاهیم  کودکان  به  می خواهیم  می گوییم  وقتی 
چیست؟ آیا می شود مفاهیم پیچیده اقتصادی را به کودکان آموزش داد؟ شاید برخی والدین 
تصور کنند که تا سن بزرگسالی فرزندانشان نیازی نیست که مفاهیم اقتصادی  و دانش مدیریت امور مالی را به 
او یاد بدهند. اما در واقعیت اینها مفاهیمی است که کودکان باید از کودکی اهمیت آن را یاد بگیرند، در آستانه 
بزرگسالی این مفاهیم را با ریسک کمتر تمرین کنند تا در بزرگسالی به تبحر لازم برای به کارگیری آن رسیده 

باشند.

هفته نامه نوسان
گروه  اقتصادی

 نوســان: آلبرت بغزیان گفت: کاهش 
تورم صرفا از راه مهار نقدینگی به دســت 
نمی آید. این تحلیلگر مســائل اقتصادی 
تاکید کرد: ما در بررســی عوامل موثر در 
افزایش نرخ تــورم هیچــگاه به کاهش 
تولید، افزایش نرخ ارز، نوسانات و افزایش 
ســوداگری توجــه نمی کنیــم و صرفا 

می گوییم اگــر نقدینگی را کاهش دهیم 
تورم هم کاهش پیدا می کند.

این اســتان اقتصــاد ادامــه داد: بدون 
شــک رابطــه مســتقیمی بین رشــد 
نقدینگــی و نــرخ تــورم وجــود دارد 
اما مــن می گویم بــرای کاهــش تورم 
بایــد به ســراغ عوامل موثــر دیگر مثل 

نــرخ ارز، دپــوی نهاده هایی که ســبب 
افزایش قیمت کالاها شــده است برویم. 
وی تصریــح کــرد: مــا به جــای اینکه 
مشکلات تولید را برطرف کنیم به سراغ 
سیاســت های انقباضی پولی می رویم و 
تاکید می کنیم که برای کاهش تورم، باید 

نقدینگی را کاهش دهیم.

استاد اقتصاد دانشگاه تهران:

کاهش تورم صرفا از راه مهار نقدینگی به دست نمی آید

آموزش مفاهیم اقتصادی به کودکان باعث می شود که او به صورتی غیرارادی رفتارهای بهینه انجام دهد
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سبوس هاي کپک زده خوراک دام شد. مجتبي عالي، مدیرعامل اتحادیه دامداران کشور با اعلام 
این خبر گفت: کارخانه هاي آرد، گندم را با نرخ دولتي مي خرند اما سبوس را در اختیار دامداران 
نمي گذارند. اخیرا با ورود سازمان تعزیرات سبوس  هاي کپک زده به دامداران فروخته شده که 
این مساله در سلامت مردم تاثیرگذار است! او افزود: کارخانه هاي تولید آرد براي فروش سبوس 
ابتدا چک و سفته از دامداران مي گیرند و بارها این کارخانه ها از اعطاي سبوس به دامداران 
طفره رفته اند و همین طمع باعث شد بسیاري از سبوس کارخانه هاي آرد خراب شود.

علیرضا مناقبي، نایب رییس مجمع واردات اظهار کرد: واردات در شرایط خوبي به سر نمي برد، 
فقط در مورد کالاهاي اساسي موضوع متفاوت است که اصلا نمي توانیم آن را در مسیر تجارت 
تحلیل کنیم، چراکه بسته به میزان ضرورت هاي کشور وارد مي شود. در مورد بقیه واردات 
کشور مشکلات و موانع عدیده اي وجود دارد. گرفتن مجوزها، ثبت سفارش ها، مسائل ارزي 
و... به قوت خود باقي است. گرفتن مجوزها، تاییدیه ها از وزارتخانه هاي مختلف، مشکلات بانک 
مرکزي، جابه جایي هاي ارزو قوانیني که سه سال است گرفتار آنیم از جمله این مشکلات است.

 نوســان: در بــازار معاملات 
املاک، با افزایش قیمت خرید و 
رقم  مسکوني،  واحد  اجاره بهاي 
دریافتي بنگاه هاي مشاور املاک 
تحت عنوان حق کمیسیون نیز 

افزایش پیدا مي کند. 
واقعیت این اســت که حق کمیسیون 
براساس تعرفه کمیسیون مشاوران املاک 
هر سال از سوي اتحادیه مشاوران املاک 
تعیین مي شود که وابستگي این رقم به 
ارزش معامله، مشاور املاک را به سمت 
معامله با ارزش بیشتر ســوق مي دهد؛ 
این در حالي است که در همه جاي دنیا 
حق کمیسیون ۶درصد اســت که این 
هزینه تماما از خریدار دریافت مي شود. 
عضو کمیسیون عمران مجلس معتقد 
است؛ مشاوران املاک بدون نظارت رها 
شده اند و براي جلوگیري از سوءاستفاده 
احتمالي بنگاه هاي امــلاک باید داراي 
قانون، ضابطه و مســوولیت مشخص 
باشــند.رحمت الله فیــروزي پوربادي 
با اشــاره به لزوم بازنگــري در فعالیت 
مشاوران املاک گفته اســت: افزایش 
سرسام آور قیمت مسکن در سال هاي 
اخیر نگراني هایــي را درخصوص نقش 
بنگاه ها معاملاتي در افزایش قیمت ها به 
دلیل وابستگي تعرفه آنها به نرخ املاک 
به وجــود آورد زیرا برخــي از این دفاتر 
مشــاوره املاک با دلالي، ســفته بازي 
و قیمت ســازي زمینه افزایش قیمت 

مساکن را فراهم مي کردند.
وي ادامه داد: با توجه به افزایش نارضایتي 
از عملکرد بنگاه ها و تاثیر آنها بر افزایش 
قیمت خانه، کمیســیون عمران طرح 
کاهش تعرفه بنگاه هاي معاملاتي را در 
دســتور کار خود قرار داده و کلیات آن 
نیز به تصویب رســید. همچنین مقرر 
شد جزییات آن در کمیته اي تخصصي با 
حضور ذي نفعان مورد بررسي قرار بگیرد 
تا دفاتر مشــاوره امــلاک در چارچوب 
قانون بــا تعرفه اي مشــخص به مردم 
خدمت رساني کرده و از افزایش کاذب 

قیمت مسکن جلوگیري شود.
نماینده مردم نطنز و بادرود و قمصر در 
مجلس شوراي اســلامي با بیان اینکه 
دفاتر مشــاوران املاک بــدون نظارت 
رها شده اند، تصریح کرد: متاسفانه هیچ 
مسوولیت قانوني براي فعالیت بنگاه هاي 
مشــاوران املاک تعریف نشده است. 
فیروزي بیان کــرد: معتقدم بنگاه هاي 
معاملاتي باید مانند دفاتر ثبت اســناد، 
پلیــس 10+ و ســایر مجموعه هــاي 
خدمات رســان داراي قانــون، ضابطه 
و مسوولیت باشــند تا از سوءاستفاده 

احتمالي جلوگیري شود.

"قرار بوده حداکثر اختلاف دلار نیمایی و آزاد 
پنج درصد باشد، اما اختلاف کنونی که در 
حدود 19 درصد برآورد می شود حدود یک 
اغلب شرکت های  پابرجاست.  است که  ماه 
صادرات محور بازار سرمایه دلار خود را با نرخ 
نیمایی می فروشند و در واقع این اختلاف قیمت 
را از دست می دهند". این را" احمد اشتیاقی: در 
گفت و گو با »جهان صنعت« نقل می کند و به 
بررسی ریسک های تحمیلی عدم تناسب نرخ 
دلار نیمایی و آزاد برای بازار سرمایه پرداخته 
سودآوری  نرخ،  اختلاف  این  دارد:  تاکید  و 

شرکت های بورسی را با کاهش مواجه می کند. 

ریسک اختلاف قیمت
دلار نیمایی و آزاد

 این کارشناس بازار سرمایه می افزاید: »تا کنون 
از دلار ۴۲00 تومانی و ایجاد رانت و فساد از 
طریق این نرخ سخن می گفتیم، اما حالا از این 
بعد اگر قرار باشد نرخ نیمایی نیز با این اختلاف 
قیمت با دلار آزاد تعیین شود، باید منتظر 
فساد در این زمینه نیز باشیم. زیرا کسی هم 
که محصول خود را با دلار نیمایی وارد می کند 
می تواند از این اختلاف قیمت منتفع شود.« 
اشتیاقی تاکید می کند: »باید فکری به حال این 

اختلاف قیمت شود.
هر چه نرخ دلار نیمایی و آزاد به هم نزدیک تر 
ایجاد  این میان فساد و رانتی هم  شود در 
از  »برخی  می کند:  اضافه  او  نمی شود.« 
آنها  شرکت های پتروشیمی که محصولات 
در بورس کالا کشف قیمت می شود بعضا اگر 
چه نرخ های آنان بر اساس دلار نیمایی تعیین 

شده اما در نهایت محصول خود را با نرخ دلار 
آزاد به فروش می رسانند. اما شرکت هایی که 
محصولات شان در بورس کالا عرضه نمی شود 
مانند زاگرس یا خارک و… باید با دلار نیمایی 
مبادله کنند و از محل اختلاف نرخ های دلار 
بخشی از سود خود را از دست می دهند.« این 
تاکید می کند: »در  بازار سرمایه  کارشناس 
این میان ثابت ماندن نرخ نیمایی در حالی که 
نرخ آزاد رشد کرده است یکی از دلایل در جا 
زدن شاخص کل بورس طی مدت اخیر است. 
از آنجا که سهام شرکت ها بر اساس نرخ دلار 
نیمایی قیمت گذاری می شوند، تا زمانی که این 
نرخ ثابت باشد و روند افزایشی نگیرد، شاخص 

همچنان در جا خواهد زد.«

بازار هیجان زده
مهیار بقایي، کارشناس بازار سرمایه در مورد 
ریزش هاي روز گذشته بورس به »اعتماد« گفت: 
با نشست سازمان همکاري شانگهاي بازار کمي 
هیجاني شد، اما درحال حاضر شایعات زیادي 
در بازار مطرح است از جمله اینکه با تغییر رییس 
کل بانک مرکزي ممکن است نرخ بهره بانکي 
افزایشي شود یا اینکه ممکن است نرخ دلار 
دچار نوسان شود. بقایي ادامه داد: البته سال مالي 
برخي کارگزاري ها و تسویه اعتباري آنها هم در 
این ریزش ها بي تاثیر نبوده است، اما سخناني که 
در مورد قیمت هاي دستوري سیمان و فولاد و... 
نیز مطرح شده موثر بوده، هر چند ممکن است 
طي روزهاي آینده بازار به تعادل نسبي دست 
یابد. این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه 
هر چه صادرات شرکت ها افزایش یابد درآمد 

شرکت ها هم رشد خواهد کرد، افزود: مسلما 
این نشست و توافق بر حضور ایران در سازمان 
همکاري شانگهاي بر مراودات تجاري شرکت ها 
تاثیرگذار خواهد بود و به نفع شرکت هاي بورسي 
صادراتي است. بقایي با بیان اینکه بازار سرمایه ما 
حقوقي محور است، تصریح کرد: بررسي هایي که 
از این بازار صورت مي گیرد، نشان مي دهد که 
استارت بازار خرداد ماه نیز از سوي حقوقي ها 
زده شد اما نرخ ارز، عامل اثرگذار دیگر بر روند 
بازار سرمایه است و باید گفت اقتصاد ایران در 
حال پوست اندازي است به گونه اي که اگر قبلا 
گفته مي شد دلار زیر ۲0 هزار تومان نداریم 
امروز همه به این باور رسیده اند که دلار زیر 
۲۵ هزار توماني نداریم و در این دوران گذار 
همچنان ترس این وجود دارد که این نرخ به زیر 
۲۵ هزار تومان برسد و این اتفاق هر بار در حال 
رخ دادن است. وي ادامه داد: چشم انداز اقتصاد 
ایران تورمي است، دولت وعده احداث سالانه 
یک میلیون واحد مسکوني داده که اجراي این 
طرح هم تورم زا بوده و مجال کاهش نرخ ارز را 
نمي دهد. همچنین در صورت رفع تحریم ها، 
طرح هاي  اجراي  دنبال  به  بسیاري  صنایع 
توسعه اي ناتمام خود و نوسازي ماشین آلات 
خواهند بود که این اقدام هم اثر افزایشي بر نرخ 

ارز خواهد داشت.

به رشد معاملات در پاییز خوشبینم
این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه به 
رشد معاملات در پاییز خوشبینم، تصریح کرد: 
این احتمال که شاخص بورس در فصل بعدي 
بین 1۵00 تا 1۷00 واحد برسد، زیاد است اما 

در زمستان ممکن است باز هم با ریزش هاي 
بورس مواجه شویم که این موضوع هم فروش 
اوراق هاي دولت براي جبران کسري بودجه اش 
خواهد بود که ممکن است اواخر زمستان و 
فروردین و اردیبهشت ماه آینده شاخص هاي 
بورس کمي افزایش پیدا کند و پس از آن مجدد 
شاخص ها به سمت استراحت و اصلاح بروند. 
این کارشناس بازار سرمایه در مورد انتشار اوراق 
در نیمه دوم سال از سوي دولت خاطرنشان 
کرد: این اتفاق باعث افزایش نرخ بهره بانکي 
مي شود و افزایش نرخ بهره رابطه معکوسي با 
بورس دارد و این موضوع در زمستان با شتاب 
زیادي انجام خواهد شد. او با بیان اینکه در چند 
وقت اخیر نیز نرخ سود بانکي کمي رشد داشته 
است، گفت: روند بازار سرمایه در ماه هاي آینده، 
وابسته به چند عامل مهم ازجمله نرخ سود)بهره( 
در اقتصاد است. اگر بانک مرکزي نرخ سود 
سپرده هاي بانکي را افزایش دهد، تعمدا رشد 
اقتصادي را کند مي کند و این کار تاثیر شدیدي 
بر بازار بورس و سهام دارد، چراکه کاهش رشد 
اقتصادي منجر به کاهش رشد سودآوري و در 
نتیجه قیمت هاي پایین تر سهام مي شود. بقایي 
با بیان اینکه بورس 1۴00 و ماقبل آن نسبت به 
بورس سال هاي آینده با تغییراتي همراه خواهد 
شد، گفت: در بورس امسال و سال هاي قبل نرخ 
دلار در همه معاملات محاسبه مي شد، این در 
حالي است که ممکن است در سال هاي آینده 
نرخ یوان را در معاملات خود محاسبه کنیم نه 
نرخ دلار را، زیرا از اوایل سال آینده احتمال اینکه 
همه ثبت سفارش ها بر اساس یوان چین انجام 

شود، بسیار بالاست. 

نیروهای کمکی 
در راه حمایت از بازار

به رغم آنکه عرضه سهام در شهریورماه افزایش 
یافته و بازار سرمایه را با چالش روبه رو کرده است 
اما از آنجا که این فشار مقطعی است می توان 
روزنه های امیدبخشی را با ورود به فصل پاییز 
مشاهده کرد. بر این اساس با گذر از این برهه 
سرمایه  بازار  کمک  به  قدرتمند  نیروی  دو 
می آیند؛ نخستین نیرو آغاز سال مالی جدید 
نهادهای مالی گفته شده اعم از صندوق های 
نحوی  به  کارگزاری هاست.  و  سرمایه گذاری 
که همزمان با آغاز سال مالی جدید، این نهادها 
مجددا شروع به خرید کرده و تقاضا را در بازار 
قدرتمند  نیروی  دومین  می دهند.  افزایش 
کمک به بازار سرمایه نیز گزارش های یک ماهه 
شهریور و شش ماهه نخست سال است. با توجه 
به افزایش نسبی قیمت دلار نیمایی که پایه 
محاسبات شرکت های بازار سرمایه است انتظار 
می رود گزارش های شهریورماه و گزارش های 
شش ماهه مطلوبی ارائه شود. اگرچه ممکن است 
این گزارش ها در گروه هایی مانند فولاد و سیمان 
چندان مطلوب نباشند اما به هر روی با توجه به 
افزایش قیمت های جهانی، به نظر می رسد غالب 
شرکت های بازار سرمایه با رشد درآمدها در نیمه 
نخست امسال مواجه باشند. بدین ترتیب به نظر 
می رسد بازار سرمایه روزهای پررونق تری را در 

فصل پاییز پیش رو داشته باشد

روزنه های امیدبخش

واردات در شرايط خوبي نيست!سبوس هاي کپك زده  خوراك دام شد
 گزارش

 گزارش

متهم افزايش 
قيمت مسکن

 نوسان:سخنگوي کمیســیون اقتصادي مجلس با اشاره به بازار 
غیررسمي خرید و فروش رمزارز در داخل کشور و با تشریح مزیت ها و 
خطر هاي مبادلات رمزارز گفت: در داخل کشور روزانه ۷۰۰ بیت کوین 

به صورت غیررسمي خرید و فروش مي شود. 
غلامرضا مرحبا، سخنگوي کمیســیون اقتصادي مجلس ضمن قرائت گزارش این 
کمیسیون درخصوص بررسي وضعیت صنعت استخراج رمزارز هاي جهان روا و مبادلات 
آن در داخل در جلسه دیروز مجلس گفت: باید بررسي شود که سناریوي طرح موضوع 
رمزارز در پشــت پرده چیســت. عدم احراز هویت مبادله کنندگان این بازار خود یک 
چالش براي کشور ها است. استفاده رمزارز ها به عنوان پول البته محل تامل کارشناسان 
هم هست برخي این پدیده را شبیه سازي فلزات گرانبها مي دانند که عدم محدودیت 
جغرافیایي آن باعث شکل گیري یک اقتصاد فرامرزي شده که در ایران نیز استخراج و 
مبادلات آن متقاضیاني دارد که به صورت غیررسمي فعالیت مي کنند. او افزود: میزان 
استخراج سالانه رمزارز 1۵ میلیارد دلار و در ایران 1،1 میلیارد دلار برآورد مي شود. در 
داخل کشور روزانه ۷00 بیت کوین به صورت غیررسمي خرید و فروش مي شود مردم 
توسط بســتر هایي این فعالیت را انجام مي دهند که هیچ کدام داراي مجوز نیست. در 
بخشي از این طرح عنوان شده که »ماهیت نامتمرکز بودن رمزارز ها و تاکید فعلي بر 
ناشناس بودن دارندگان و مبادله کنندگان و عدم احراز هویت آنان، بزرگ ترین چالش 
فراروي کشور ها براي تصمیم گیري در این حوزه است. قاعدتا بانک هاي مرکزي کشور ها 
چندان موافقتي با وجود چنین پدیده اي که مي تواند بستر انواع اقدامات مخرب در اقتصاد 
زیرزمیني و کاهش قدرت بانک مرکزي در اعمال سیاست هاي اقتصادي خود باشد، 
ندارند. احتساب رمزارز به عنوان پول یا ارز، محل تامل کارشناسان اقتصادي است؛ چراکه 
ارزش و قدرت خرید آن تقریبا به صورت لحظه اي تغییر مي کند، هرچند این پدیده به 
عنوان وسیله مبادله در ابتدا تعریف شــده و شکل گرفته است و نمي توان از این جنبه 
آن غفلت کرد و کاملا آن را نفي کرد. ضمنا این پدیده قابلیت تعریف به صورت دارایي 
نامشهود و در یک نگاه، به عنوان دارایي مالي را دارد. در هرکدام از این نگاه ها، آثار اقتصاد 
کلان این پدیده به صورت متفاوتي قابل تبیین اســت. برخي نیز این پدیده را نوعي 
شبیه سازي از فلزات گرانبها مي دانند که اکثرا به واسطه محدودیت در تعداد قابل ایجاد، 
توانسته اند در عمر حدود 10 ساله خود، طرفداران زیادي جمع نمایند. عدم محدودیت 
جغرافیایي این پدیده، باعث شکل گیري اقتصاد و صنعتي فرامرزي شده که در دنیا و 
از جمله در کشور ایران، هم در بعد ایجاد )استخراج( و هم در بعد مبادلات، متقاضیان 

زیادي دارد.« 
در این گزارش عنوان شــده همان  قدرکه مدیریت صحیح آن مي تواند موجب ایجاد 
فرصت هایي براي اقتصاد شود، عدم توجه به آن مي تواند آسیب زا باشد. نتایج بررسي 
مجلس نشان مي دهد که »ارزش کل بازار رمزارز دنیا ۳۵0 میلیارد و  1،۵ تریلیون دلار 
با گردش روزانه ۵۳1۵0 میلیارد دلار تخمین زده مي شــود که بیت کوین به تنهایي 
۵۷درصد این بازار را به خود اختصاص داده است. میزان استخراج سالانه رمزارز ها در دنیا 
1۵میلیون میلیارد دلار و در ایران 1،1میلیون میلیارد دلار )در شرایط غیررسمي فعلي( 
برآورد مي شود. لازم به ذکر اســت در حال حاضر از ۳۲۴ هزار بیت کوین استخراجي 
سالانه دنیا 19۵00 بیت کوین به صورت غیررسمي در ایران استخراج مي شود.« مجلس 

نحوه مواجهه با پدیده رمزارز را در حوزه هاي زیر دسته بندي کرده که به شرح زیر است:
1- در حوزه استفاده از رمزارز ها براي تبادلات خارجي، به نظر مي رسد به واسطه امکاني 
که رمزارز ها در کاهش اثر تحریم ها - به واسطه دشوارتر بودن رصد مبادلات آنها-  ایجاد 

مي کند، نمي توان نسبت به استفاده از این ظرفیت بي تفاوت و بي برنامه بود.
۲- در حوزه اســتخراج و تولید )ماینینگ( رمزارز هاي موجود )و از جمله بیت کوین(، 
مزیت مذکور مي تواند به صورت تبدیل منابع انرژي فسیلي کشور یا سایر منابع طبیعي 
همچون جریان آب و باد و انرژي هسته اي به برق و سپس استخراج رمزارز با استفاده 
از برق تولیدي، تعریف شود. به واقع در صورت محدود شدن صادرات انرژي فسیلي و 
برق کشور، مسیري براي تبدیل آن به رمزارز و اســتفاده از آن براي واردات ضروري در 
کشور تعریف مي شود. البته باید خروج ارز براي خرید دستگاه ها و تجهیزات ماینینگ 
را نیز مدنظر قرار داد. همچنین وجود بازار پررونق جهاني رمزارز و قابلیت تبدیل آن به 

ارز هاي واقعي مي تواند ظرفیت بالقوه اي براي دسترسي به منابع ارزي باشد.
۳- در حوزه طراحي رمزارز هاي ملي یا چندجانبه، شاید یکي از مهم ترین و مغفول ترین 
بخش ها بحث رمزارز ها باشد که هرچند تلاش هایي براي آن انجام شده است اما ظاهرا 

بازخورد هاي منفي زیادي مبني بر اثربخش نبودن این اقدام وجود دارد.
۴- حوزه تبادل رمزارز و به ویژه ایجاد بستر هاي تبادل رمزارز در داخل کشور، مهم ترین و 
پرچالش ترین حوزه بحث در زمینه رمزارز ها است که نیازمند بررسي دقیق و آینده نگري 
عمیق است. اتفاقا ریسک بزرگي که متوجه اقتصاد کشور است نیز در همین بخش است 
که البته برخورد صرفا سلبي و منفعل موجود با این حوزه هرگز نمي تواند راه حل مناسبي 

براي مواجهه با این ریسک باشد.

ارزرمزها 
در مسیر قانونی شدن

روزانه ۷۰۰ بیت کوین در کشور مبادله می شود؛

 نوسان: ســیدرضا فاطمي امیــن، وزیر صمت با 
اشاره به اینکه با عرضه محصولات در بورس اگر مازاد 
تقاضایي باشــد و درآمد ایجاد شــود دیگر به جیب 
دلالان نمي رود و این درآمد بــه جیب تولیدکننده 
مي رود، گفــت: در زمینه بــورس کالا، همه کالاها 
و زنجیره هاي مربوطــه را درنظر داریــم.  او گفت: 
موضوعات ساخت مسکن و صادرات براي این وزارتخانه اهمیت بسیار دارد و 
امیدواریم بتوانیم در قالب یک تعامل و همکاري، نمونه اي متعالي از حکمراني 
هوشمند را به نمایش بگذاریم. این عضو کابینه سیزدهم با بیان اینکه به  شدت 
با تصمیمات خلق الساعه مخالف هســتم، گفت: حتي صبح  همان روز راي 
اعتماد به وزرا که هنوز معلوم نبود در جلســه راي اعتماد مجلس چه خواهد  
گذشت، برخي ها  با  من تماس گرفتند که »صادرات سیمان را ممنوع کنید«، 

اما با آن مخالفت کردم.

 نوســان:  محمود محمودزاده، معاون مسکن و  
ساختمان وزارت راه و شهرســازي با تاکید بر اینکه 
تمام قراردادهاي اجاره به صــورت خودکار، تمدید 
شده حساب مي شود، گفت: اجراي مصوبه کرونایي 
تعیین نرخ اجاره بها بدون تغییر ادامه دارد مگر اینکه 
توافقي بین مالک و مستاجر انجام شــود. او درباره 
وضعیت بازار اجاره در پایتخت، اظهار داشــت: ما نظر وزارت راه و شهرسازي 
را درباره قیمت زمین، ساختمان و نرخ اجاره چندین بار اعلام کرده ایم. اعداد 
و ارقام اعلام شده توسط سایر نهادها قابل تسري به همه جاي شهر نیست و 
اگر به صورت محله اي یا منطقه اي اعلام شود، مشخص خواهد شد که نرخ ها 
در یکسري از مناطق برخوردار شــهر عدد بالاتري است و در مناطقي از شهر 
بسیار پایین تر است.او درباره ساماندهي بازار اجاره گفت: متاسفانه دست ما 

براي نظارت بر اجاره به دلیل عدم پشتوانه قانوني بسته است.

 نوسان: روح الله لطیفي، سخنگوي گمرک ایران 
جزییات تجــارت خارجي ایران با عــراق در پنج 
ماهه نخست امســال را تشــریح کرد و گفت که 
عراق دومین کشــور خریدار کالاهــاي ایراني در 
چند ســال اخیر بوده که در سال گذشته به دلیل 
شیوع کرونا، چند مرز با این کشور ماه ها مسدود 
شد و مانند بسیاري از کشورها تجارت مان در سال گذشته کاهش یافت. 
براســاس این گزارش، در پنج ماهه اول امسال نســبت به مدت مشابه، 
واردات ایران از عراق از لحــاظ ارزش ۴۳0درصد افزایــش پیدا کرده و 
صادرات نیز ۳1درصد رشــد را تجربه کرده است. همچنین در پنج ماهه 
نخست امسال با بي اثر شــدن آثار کرونا بر تجارت خارجي روند تجارت 
خارجي کشــور رو به رشــد بوده و همین امر درخصوص عراق به عنوان 

دومین شریک صادراتي کشورمان نیز موثر بوده است.

  نوسان: افشــین صدر دادرس، مدیرعامل اتحادیه 
مرکزي دام سبک کشــور با اشــاره به اینکه کشتار 
میش هاي مولد با شــتاب ادامه دارد، اظهار داشت: 
رییس اتحادیه دام هاي سبک کشــور با بیان اینکه 
کشــتار دام هاي مولد با شــتاب زیادي ادامه دارد، 
خواســتار تغییر فــوري مدیران دولت قبل شــد.او 
افزود: این اتفاق با توجه به کمبود شدید و گراني بي سابقه نهاده هاي دامي و 
خشکسالي که در کشور اتفاق افتاده، شرایط کرونایي، کاهش مصرف گوشت 
و عدم اجراي برنامه هاي حمایتي مثل خرید داخلي و صادرات که دام انباشته 
شده را از چرخه تولید خارج مي کند کاملا طبیعي است، چراکه دامداران در 
شرایط بسیار سختي قرار دارند و کسي نیز به آنها کمک نمي کند.او افزود: در 
حال حاضر تولید کنندگان نه تنها سود نمي کنند بلکه براي جلوگیري از زیان 

بیش از حد ناچار به کشتار دام هاي خود هستند.

همه کالاها راهي بورس کالا مي شوندکشتار دام هاي مولد ادامه داردافزایش ۴۳0درصدي واردات از عراقتمدید خودکار اجاره نامه ها

 ها
ده

برا

capital

تحلیل هاي غالب بر این است که صاحبان سهام، بازارهای جذاب تري پیدا کرده اند

بازار سرمایه این روزها با تشکیل صفوف فروش در نمادهایی مواجه است که طی ماه های گذشته 
غالبا در روند صعودی قرار داشته اند.  طی این مدت بخشي از پول هاي حقیقي از بازار خارج شدند و 
کارشناسان پیش بیني کرده بودند، این روند با نامعلوم بودن آینده مذاکرات همچنان ادامه دار خواهد 
شد. تحلیل هاي غالب بر این است که اولا صاحبان سهام بازار جذاب تري را پیدا کرده اند و ثانیا آینده اي براي بازار 
سرمایه متصور نیستند و پیش بیني کرده اند که ممکن است این بازار نیز به سرنوشت سال گذشته دچار شود. در 

نهایت اما آنچه مهم است، پرداختن به روندي است که نه تنها بر بازار سرمایه که بر سایر بازارها نیز تاثیر مي گذارد.

هفته نامه نوسان

گرو ه   بازارها

روزهای ریزش بازار سرمایه ادامه دار است؛ 
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حمیدرضا عظیمیان  گفت: طی این سه سال 
که در مقام مدیرعامل شــرکت فولاد مبارکه 
هستم، علی رغم همه چالش ها، این شرکت 
به عنوان بنگاه اقتصادی و صنعتی مطرح در 
کشور، توانسته اهداف خود را به خوبی دنبال 
کند. عظیمیان با استناد به گفته یکی از بزرگان 
صنایع، این شــرکت را »لوکوموتیو صنعت 
کشور« نامید و توضیح داد: بالغ بر ۳ هزار واحد 
صنعتی به شرکت فولاد مبارکه وابسته است 
و تاثیر عملکرد این شرکت به طور مستقیم و 
غیرمستقیم بر روی واحدهای صنعتی کشور 
مشهود بوده و این شرکت سهم عمده ای در 
اقتصاد، صنعت و اشتغال کشــور دارد. وی با 
تاکید بر نقش حمایتگرانه شرکت فولادمبارکه 
از صنعت و اقتصاد کشــور گفت: پشتیبانی 
شرکت فولاد مبارکه در بخش های مختلف 
صنعتی و اقتصادی کشور بی بدیل است و در 
این راستا توانستیم بســیاری از کارگاه های 
کوچک تا واحدهای بزرگ صنعتی را فعال نگه 
داریم و به سودآوری صاحبان این صنایع هم 

یاری برسانیم.

آمارها شفاف است
به گفته عظیمیان، برای رعایت دستورالعمل 
های فــروش، تمام ارقام شــفاف و با مقیاس 
کیلوگرم در اختیار تعزیرات، وزارت صمت و 
بخش های دیگر دولت قرار می گیرد و تولید 
در شرکت فولاد مبارکه نه تنها افت نکرده است 
بلکه روند افزایشی داشته است. وی در ادامه به 
طرح های گسترده توسعه ای در شرکت فولاد 
مبارکه پرداخت و گفت: در سال 89، ابرپروژه 
نورد گرم ۲ به ظرفیت تولید ۴.۲ میلیون تن 
فولاد در این شــرکت تعریف شد. در شرکت 
فولاد مبارکه، ۷ میلیون تن فولاد خام تولید 

می شود که بالغ بر ۳ میلیون تن از این مقدار 
به صورت خام به فروش می رسد.

مدیرعامل شــرکت فولاد مبارکه بر ضرورت 
توسعه ابرپروژه نورد گرم ۲ تاکید کرد و گفت: 
از یازده سال گذشــته درصدد بودیم که تمام 
تولیدات فولاد خام دراین شــرکت نورد شود 
تا با ارزش افزوده بالا به بازار عرضه شــود. این 
نکته را در نظر داشــته باشــید که 80 درصد 
هزینه تولید فولاد به صورت فولاد خام و اسلب 
از سالن ریخته گری خارج می شود و به ازای 
هر کیلوگرم حدود ۲00 الی ۳00 تومان سود 

در بردارد.  

پروژه نورد گرم ۲ 
۱۰ هزار اشتغال دارد

به گفته عظیمیان ابرپروژه نــورد گرم ۲ با نام 
»سردار شهید قاسم ســلیمانی« در چندین 
مرحله به مناقصه بین الملی رسید و به علت 
تحریم های ظالمانه تاکنون بــه فاز اجرایی 
نرسیده است. مذاکره اخیر با شرکت خارجی، 
به رایزنی مراحل صدور مجوزات انجامیده تا 
این ابرپروژه با ظرفیت 1۶ هزار میلیارد تومان، 
زمینه اشتغال 10 هزار نفر )هزار نفر مستقیم و 
9 هزار نفر غیرمستقیم( را فراهم کند. امیدواریم 
پروژه مذکور، در ســه ســال آینــده به بهره 
برداری برسد تا کشــور از واردات ورق بی نیاز 
شود چراکه این نکته مهم است که نورد گرم 
۲ براساس نیاز بازار طراحی شده است. وی به 
طرح توسعه دو خط تولید ۳0 هزار تنی الکترود 
گرافیتی در یزد هم اشاره ای کرد و گفت: نیاز 
سالانه کشور به این محصول استراتژیک ۵0 
هزار تن است که نیمی از آن در شرکت فولاد 
مبارکه مصرف می شود و نیاز است در تولید 
این کالا خودکفا شویم که با انعقاد قراردادهای 

خارجی انجام شــده و واردکردن تجهیزات 
موردنیاز در آینده نزدیک به بهره برداری می 
رسد. مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه گریزی 
هم به طرح ۳.۷ میلیون تن افزایش فولاد خام 
در کشــور زد و توضیح داد: در کنار طرح های 
تولید 10 میلیون تن فولاد در جنوب کشور، 
با افزایش دو میلیون تن در فولاد هرمزگان و 
معادل همین مقدار در مجتمع فولاد ســبا و 
بهره برداری از فولاد سپیددشــت به ظرفیت 
تولید یک میلیــون تــن و همچنین نصب 
ماشین ۶ ریخته گری فولاد مبارکه به افزایش 
تولید 1.۷ میلیون تن دست می یابیم تا با یک 
هدف گذاری دو ساله و سرمایه گذاری ۲۵ هزار 
میلیارد تومانی بدون ایجاد واحد فولادسازی 
جدید تولید را به ۳.۷ میلیون تن افزایش دهیم. 

انقلاب صنعتی چهارم 
برای حفظ بازارهای جهانی

عظیمیان در ادامه به طرح تحول دیجیتال در 
شرکت فولاد مبارکه هم اشاره ای کرد و گفت: 
با هوشمندســازی فرایندها از سنگ تا رنگ 
میزان بهره وری شرکت فولادمبارکه ۶ الی 8 
درصد افزایش می یابد. وی افزود: انعقاد قرارداد 
با شرکت ایرانسل و نســل پنجم تلفن های 
همراه، تربیت مشاوران هوشمند با همکاری 
دانشــگاه اصفهان و صنعتی از اقدامات انجام 
شده در مسیر طرح تحول دیجیتال است؛ چرا 
که بر این باوریم بایــد برای حفظ بازار جهانی 
به انقلاب صنعتی چهارم و بالطبع به »باشگاه 
فانوس دریایی« ملحق شــویم و مانند چهار 
شرکت برتر فولادسازی جهان که به عضویت 
این باشــگاه درآمده اند، قرار گیریم. به گفته 
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه با پایش های 
مستمر، عمده محصولات شرکت فولاد مبارکه 

به دست مصرف کننده نهایی می رسد و نباید 
از این نکته غافل شد که به علت حجم بالای 
نقدینگی ممکن است کالای سرمایه ای فولاد، 
در مسیر سوداگری و واسطه گری قرار گیرد که 
خوشبختانه در مورد محصولات این شرکت 

درصد اندکی را شامل می شود. 

فولاد مبارکه 
در کنار دولت است

حمیدرضا عظیمیان، با بیان اینکه ایران دهمین 
تولیدکننده فولاد دنیا است، گفت: بازیگر اصلی 
بلامنازع و بدون رقیب فولاد جهان، چین است 
و این کشور تعیین کننده قیمت سنگ آهن، 

گندله و کنسانتره و فولاد است. 
عظیمیــان اضافه کــرد: براســاس تحلیل 
کارشناسان با تســریع واکسیناسیون کرونا، 
بازار فولاد روند مثبتی خواهد داشــت به این 
معنا که این بازار مجددا رونق می گیرد و افت 
وخیزهای ایام کرونا را شــاهد نخواهیم بود و 
پیش فرض قیمت ورق هزار دلار در سال، در 
تحلیل سهام شــرکت فولاد مبارکه در سال 
1۴01 منطقی اســت. به گفته وی، از ســال 
9۷ تاکنون در سه مرحله، افزایش سرمایه ای 
واقعی داشــتیم؛ به این معنا که در سال 9۷ از 
9۷00 سرمایه ثبتی فولاد مبارکه به 1۴.۵ هزار 
میلیارد در سال 98 رسیدیم و در مرحله سوم 
به ۲0 هزار و ۳00 و مدتی قبــل به ۲9 هزار و 
۳00 رسیده است و سرمایه واقعی را از محل 
سود انباشته سهام داران افزایش دادیم و اوراق 
سهام جدید در اختیار ســهامداران قرار داده 
شده است. عظیمیان با تاکید بر اینکه سرمایه 
سهامداران از 9۷00 میلیارد به حدود ۳0 هزار 
میلیارد افزایش یافته است، گفت: هیئت مدیره 
و مدیران مالی شــرکت فولاد مبارکه با اتخاذ 
تدابیر و راهکارهای مالی مانع از خســارت به 
سهامداران شدند و سهام این شرکت همواره 
در اوج است. در حال حاضر ۳۳9 هزار میلیارد 
تومان ارزش بازار فولاد مبارکه است و در جایگاه 
دوم ارزشی شرکت های بورســی قرار داریم 
و این چشم انداز خوبی برای ســهام داران به 

ارمغان می آورد. 

مقابله با تحریم ها
عظیمیان با اشاره به بلوکه شدن ارز و کالاهای 
خریداری شــده شــرکت فولاد مبارکه در 
انبارهای شرکت های اروپایی، ادامه داد: ارزش 
پول های نقد بلوکه شده شرکت فولاد مبارکه 
در بانک های اروپایی معادل 100 میلیون یورو 
و کالاهای بلوکه شده در انبار هم به ارزش ۶0 
میلیون یورو است؛ البته شرکت طرف حساب 
و بانک هــا، از اعتبار کافــی برخوردارند ولی 
در چارچوب تحریم ها به ایــن اقدام مبادرت 
ورزیدند که با رفع تحریم هــای ظالمانه این 
دارایی ها به حساب شرکت فولاد مبارکه واریز 
می شود. وی اضافه کرد: طرح دعاوی حقوقی 
شرکت فولاد مبارکه در راســتای آزادسازی 
دارایی های بلوکه شده در مراجع قضایی آلمان 
و ایتالیا هم انجام گرفته کــه در بخش هایی 
موفق بودیم و در بخش هایی هم منتظر رای 

نهایی و تجدیدنظر هستیم.

گزارش

  یادداشت

تحریم صنایع اصلی کشور همچون 
صنعت خودرو در چهار سال اخیر 
شــرایط تولیدکنندگان خودرو را 
دچار چالش های متعددی همچون 
تأمین قطعات و در نتیجه کاهش آمار 
تولید خودرو کرد و این فشارها منجر 
به عدم انجام تعهدات شرکت های 
خودروســازی، نارضایتی مردم و 
در نهایت افزایــش قیمت خودرو 
گردیــد و این رونــد ادامه یافت.

در ســال های اخیر، وضعیــت تحریم ها و 
فشارهای مضاعف بین المللی در عرصه های 
مختلف بر نظام مقدس جمهوری اسلامی 
به گونه ای بوده که از آن به »جنگ اقتصادی« 
تعبیر می شود. طبیعی است که در چنین 
جنگی در میــان مــردم نگرانی هایی در 
خصوص تأمیــن کالاها و اقــلام موردنیاز 
ایجاد می شود. در چنین زمان هایی رسالت 
دولت در این اســت که با رونق بخشــی به 
تولید و اهتمام به تأمین کالاهای موردنیاز، 
به ویژه کالاهای اساسی، دغدغه های موجود 
و نگرانی های مــردم را کاهش دهد.تحریم 
صنایع اصلی کشور همچون صنعت خودرو 
در چهار سال اخیر شرایط تولیدکنندگان 
خودرو را دچار چالش های متعددی همچون 
تأمین قطعات و در نتیجه کاهش آمار تولید 
خودرو کرد و این فشــارها منجــر به عدم 
انجام تعهدات شــرکت های خودروسازی، 
نارضایتی مردم و در نهایت افزایش قیمت 

خودرو گردید و این روند ادامه یافت.
در چنیــن شــرایطی، تأمیــن نیازهای 
شرکت های خودروساز و نیز کارخانه های 
تولید لوازم خانگی بــر عهده صنایع مادری 
همچون فــولاد مبارکه قرار گرفــت تا با 
تأمین ورق موردنیاز کارخانه ها که ازجمله 
نیازهای اصلی این صنایع به شمار می رفت، 
وقفه تولید را متوقف و نیاز بــازار داخلی را 
تأمین کننــد. محصولات تولیدشــده در 
شرکت فولاد مبارکه در قالب 1۴ محصول 
اساسی شامل اســلب فولادی، کلاف گرم 
و ســرد و ســخت و آجدار و گالوانیزه، ورق 
گرم و ســرد، گالوانیزه، اسیدشویی شده، 
ورق قلع اندود و رنگــی، کاربردهای متنوع 
و متعــددی در صنایــع خودروســازی، 
لوازم خانگی، بســته بندی و سایر صنایع 
دارد و توفیقــات اخیر فــولاد مبارکه در 
طراحــی و تولید اســلب های موردنیاز در 
صنایع بزرگــی همچون نفــت و گاز، گام 
بزرگی در خودکفایی کشور است.در حال 
حاضر شرکت های فعال در صنایع مختلف 
کشور، در زمینه موجود بودن و تأمین مواد 
اولیه فولادی، اســلب، ورق و کناف مشکل 
چندانی ندارند و این مســئله در شــرایط 
تحریم مایه افتخار اســت که با وجود همه 
بین المللــی، چرخه  ســنگ اندازی های 
صنعت در کشــور در حوزه فولاد، خودرو و 
لوازم خانگی و سایر صنایع همچنان در حال 

چرخش است.
شرکت فولاد مبارکه از طریق خریداری شرکت 
ورق خودرو چهارمحــال و بختیاری، بخش 
اعظمی از نیاز خودروسازان به ورق های گالوانیزه 
را تأمین کــرده و هم اکنون به عنــوان یکی از 
مهم ترین تولیدکننــدگان و تأمین کنندگان 
اصلی قطعات فولادی موردنیاز کارخانه های 
خودروســازی داخلی، بیــش از 1۴ درصد از 
تولیدات محصــولات خود را بــه این صنایع 
اختصاص داده است. شــرکت فولاد مبارکه 
ضمن اعلام آمادگی خود بــرای تأمین ورق 
موردنیاز این شــرکت ها، تلاش خــود را در 
راستای بهبود کیفیت و تأمین نیازهای به روز 
خودروســازان اعلام می دارد و امیدوار اســت 
با اراده دولت مبنی بر تحــول در تولید خودرو 
و افزایش ایمنی و کیفیت، رضایــت مردم از 
شرکت های خودروساز داخلی افزایش یابد.

industry

درآمد ماهانه شرکت فولاد مبارکه اصفهان در مرداد ماه امســال بیش از 8هزارو9۴0 
میلیارد تومان بوده است که نسبت به تیر ماه کاهش ۲۲درصدی داشته است. مقایسه 
فروش این شرکت در مرداد ماه 1۴00 با ماه مشــابه در سال 99 نشان می دهد میزان 
درآمد فروش آن 108درصد افزایش یافته اســت. فولاد مبارکه از ابتدای سال مالی تا 
انتهای مرداد ماه 1۴00 در مجموع بیش از ۵۴هزار میلیارد تومان درآمد فروش داشته 
که نســبت به فروش آن در مدت مشابه ســال 99 رشــد 1۴۷درصدی داشته است.

رشد  1۴7درصدی درآمد فروش فولادمبارکه
طی مراســمی ۲0 دستگاه کپسول اکســیژن ۴0 لیتری از سوی شــرکت فولاد تاراز 
به دانشــگاه علوم پزشکی شهرکرد اهدا شــد.  مهندس شیروانی، دســتیار ویژه مدیر 
عامل فولاد تاراز اظهار کرد: فولاد تاراز تلاش دارد به هر نحو ممکن پشتیبان مجموعه 
دانشــگاه علوم پزشــکی در جهت رفع مشــکلات مردم محروم اســتان باشــد.  وی 
همچنین بر کمــک ۲.۵ میلیارد ریالی ســال پیش و 1.۵ میلیــارد ریالی جدید فولاد 
تاراز برای تأمین تجهیزات پزشکی در راستای مسیولیتهای اجتماعی اشاره کرد کرد.

کمک فولاد تاراز به درمان بيماران کرونايی

فولادمبارکه
پشتيبان صنعت خودرو تدوام روند صادراتی

 نوسان:مدیر فروش داخلی شرکت فولاد مبارکه گفت: شرکت فولاد 
مبارکه همه تلاش خود را انجام داده تا صنایع داخلی کمترین آســیب 
ممکن را بپذیرند که با کمک دولت ســیزدهم خطوط جدید در فولاد 
مبارکه راه اندازی و نیاز صنایع کشــور به طور کامل تأمین خواهد شد. 
محمد تاجمیر ریاحی در گفت وگوی ویژه خبری شبکه اصفهان اظهار 
کرد: شرکت فولاد مبارکه از ابتدای تأسیس، یک شرکت تولیدمحور بوده 
و مشتریان خود را همواره در اولویت قرار داده است، به همین دلیل از ابتدا، 
برنامه ریزی های تولیدی آن بر اساس نیاز صنایع مختلف صورت گرفته 
و طراحی و تولید محصولات نیز در همین چارچوب انجام شــده است.

توسعه به گفته محمد تاجمیر ریاحی این شرکت موفق شــده تا با افزایش میزان 
تولیدات خود از ۲.۴ میلیون تن در زمان راه اندازی به ۷.۷ میلیون تن در سال گذشته، 
نیاز مصرف کنندگان داخلی را تأمین کــرده و مازاد نیاز آن ها را به بــازار صادراتی 
اختصاص دهد تا علاوه بر تأمین نیازهای ارزی خود، به رفع نیازهای ارزی کشور در 

شرایط تحریمی هم کمک کند.

عرضه بیش از ۶ میلیون تن 
محصول در بازار داخلی

مدیر فروش داخلی شرکت فولاد مبارکه گفت: همچنین این شرکت موفق به طراحی 
و تولید سبد کاملی از محصولات فولادی شــده که این محصولات را بر اساس نیاز 
مشتریان در اختیار آن ها قرار می دهد، به طوری که ۶.۴ میلیون تن از کالاهای فولادی 
تولیدشده توسط این شرکت در بازار داخلی عرضه شده است. تاجمیر ریاحی با بیان 
این که محصولات فولاد مبارکه به طور کلــی در 1۴ خانواده بزرگ طراحی و تولید 
شده است، خاطرنشــان کرد: این 1۴ خانواده شامل اسلب فولادی، کلاف گرم، ورق 
گرم، کلاف آجدار، ورق های اسیدشویی شده، کلاف ســرد)مورد کاربرد در صنعت 
خودروسازی(، کلاف سخت، کلاف گالوانیزه)صنایع لوازم خانگی و خودروسازی(، 
ورق های پایه قلع اندود)مصرف عمده در صنایع بسته بندی( و ورق های رنگی است؛ 
همان طور که گفته شد بخشی از این محصولات تولیدی، به شکل اسلب است که نیاز 
صنایع نوردی کشور را تأمین می کند، ناگفته نماند که شرکت فولاد مبارکه در شرایط 
تحریمی موفق شد با طراحی و تولید اسلب های مورد نیاز در صنعت نفت و گاز، گام 

بزرگی در خودکفایی کشور در این صنایع بردارد.

تولید گریدهای جدید فولادی 
ویژه صنایع مختلف

وی ادامه داد: نمود این مســأله در پروژه ملی گوره به جاسک است که فولاد مبارکه 
برای نخستین بار موفق به تولید اسلب ویژه مورد نیاز برای عملیاتی شدن این پروژه 
استراتژیک شد و بر همین اساس توانست در زمره چند شرکت محدودی که قادر به 
تولید این نوع از ورق فولادی شده بودند، قرار بگیرد. مدیر فروش داخلی شرکت فولاد 
مبارکه تصریح کرد: در حال حاضر گریدهای جدیدی در فولاد مبارکه در حال طراحی 
و تولید است و امیدواریم تا پایان سال فرایند طراحی و تولید آن ها به پایان رسیده و 
در اختیار صنایع قرار گیرد، البته در زمینه ورق هــای گرم که پایه ورق های فولادی 
محسوب می شود نیز تاکنون از نظر کیفی رشد بسیار خوبی داشتیم و در سال هایی 
که امکان صادرات وجود داشته است، این ورق ها به کشورهای اروپایی مدعی در تولید 
ورق های فولادی صادر شده است. تاجمیر ریاحی با تأکید بر این که همچنان امکان 
صادرات این محصولات وجود دارد، اذعان داشت: علی رغم این مسأله، طی دو سال 
اخیر به دلیل نیاز کشور به محصولات تولیدی شرکت فولاد مبارکه، تمرکز این شرکت 
بر تأمین نیاز داخلی بوده و تنها پس از برطرف شدن نیاز داخلی، محصولات به سایر 
کشورها صادر شده است. وی با اشاره به تنوع بسیار زیاد محصولات تولیدی در فولاد 
مبارکه اضافه کرد: در مجموع بیش از ۵ هزار نوع محصول در شــرکت فولاد مبارکه 
تولید شده و در اختیار مشــتریان قرار گرفته که ترکیبی از کیفیت و ابعاد ورق های 
فولادی در ســبد 1۴ خانواده محصول تولیدی اســت. مدیر فروش داخلی شرکت 
فولاد مبارکه یادآور شد: در سال های اخیر که به دلیل تحریم ها مشکلات بسیاری در 
واردات محصولات فولادی داشتیم، شرکت فولاد مبارکه با تمام توان اقدام به تولید 
این محصولات در داخل کشور کرده که در همین راستا در سال گذشته موفق شد 
ورق های خاص صنایع لوازم خانگی را تولید و در اختیار آن ها قرار دهد؛ اکنون فولاد 

مبارکه مشکلی در تأمین محصولات مورد نیاز صنعت لوازم خانگی ندارد.

تامین نیاز خودروسازان 
تاجمیر ریاحی اظهار داشت: ما در سال های گذشته همواره سعی در شناسایی و رفع 
نیاز صنایع خودروسازی کشور داشتیم و در حال حاضر شرکت فولاد مبارکه سالانه 
8۶0 هزار تن از نیاز شرکت های خودروسازی را تأمین می کند که با توجه به توانمندی 
و افزایش ظرفیت شرکت های خودروسازی، این میزان قابل افزایش است. وی تأکید 
کرد: اکنون حدود 1۴ درصد تولیدات شرکت فولاد مبارکه به صنایع خودروسازی 
اختصاص یافته چراکه در صنعت خودروســازی ۵8 درصد نیاز به ورق سرد)بیشتر 
برای بدنه و رویه خودرو(، ۳1 درصد محصولات گرم و اسیدشــویی)برای شاسی و 
رینگ خودرو( و 11 درصد مابقی نیز مربوط به محصولات گالوانیزه است؛ در بخش 
ورق های مختص رویه خودرو فولاد مبارکه موفق شد کیفیت های مورد نیاز را طراحی 
و تولید کند اما با پیشرفت صنعت خودروسازی جنس این ورق ها بیشتر به سمت 
ورق های گالوانیزه حرکت کرده چراکه هم رنگ پذیری بهتری داشته و هم در برابر 
خوردگی مقاوم تر است. مدیر فروش داخلی شرکت فولاد مبارکه یادآور شد: ما در 
بخش ورق های گالوانیزه و سرد به سمت گریدها و کیفیت هایی پیش رفته ایم که 
بتواند استحکام بالاتر و ضخامت کمتری داشته باشد و در همین راستا شرکت فولاد 
مبارکه برای تأمین نیاز خودروسازان، شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری 
را خریداری کرده و به وسیله ظرفیت این کارخانه موفق شد بخش اعظمی از نیاز 

خودروسازان به ورق های گالوانیزه را تأمین کند.

 تحریم ها را بی اثر کردیم
مدیر فروش داخلی فولاد مبارکه مطرح کرد:

مدیرعامل فولاد مبارکه در گفت وگوی زنده مطرح کرد:

با بهره برداری از پروژه نورد گرم ۲ امکان اشتغال ۱۰ هزار فراهم می شود

 نوسان: رئیس واحد گالوانیزه و ورق رنگی 
شــرکت فولاد مبارکه گفت: شرکت فولاد 
مبارکه به عنوان تنها تولیدکننده ورق رنگی 
مورد نیاز صنعــت لوازم خانگی در کشــور 
توانســته با ظرفیت تولید ماهانــه ۶00 تن 
ورق گالوانیزه ویژه برای این صنعت، علاوه بر 
افزایش کیفیت محصولات نهایی، با جلوگیری 
از واردات محصــولات خارجی باعث عرضه 
محصــولات داخلی این صنعــت با قیمت 

مناسب در بازار شود.

علیرضا گندمــکار رئیس واحــد گالوانیزه و 
ورق رنگی شــرکت فولاد مبارکه در گفتوگو 
با خبرنگار فولاد اظهار کرد: این شــرکت در 
حال حاضر قــادر به تولید ۳ نــوع ورق رنگی 
ساختمانی، دکوراتیو و ورقهای مخصوص لوازم 
خانگی اســت که از کیفیت بالایی برخوردار 
است. وی با بیان این که تولید ورقهای گالوانیزه 
رنگی برای تولید لوازم خانگی، بسیار دشوار بوده 
و از حساســیت بالایی برخوردار است،افزود: 
شرکت فولاد مبارکه در ایران تنها تولید کننده 

این نوع ورق بوده و یکّهتاز این عرصه اســت و 
در این مسیر باید با شرکتهای کرهای و اروپایی 
رقابت کند که بیش از ۲۵ سال تجربه در تولید 
این نوع ورق های فولادی دارند و خوشبختانه 

توانسته عملکرد قابل قبولی داشته باشد.
شایان ذکر است با پشــتیبانی شرکت فولاد 
مبارکه از صنعت لــوازم خانگی این صنعت 
توانسته است در چند ســال اخیر و با وجود 
تحریم ها رونــق بگیرد. رشــد ۳0 درصدی 
تولیــد یخچال، رشــد ۵۳ درصــدی تولید 

ماشین لباسشویی و رشد 1۲ درصدی تولید 
کولرهای آبی در 10 ماهه نخســت ســال 
گذشته، گوشــهای از رونق تولید در صنعت 
۷ میلیارد دلاری لوازم خانگی در ایران است. 
موضوعی که یکی از دلایل اصلی آن استفاده 
از مواد اولیه مرغوب و با قیمت مناسب شرکت 
فولاد مبارکه بوده که توانسته علاوه بر افزایش 
کیفیت محصولات نهایی، کاهش قیمت و 
بنابراین افزایش قدرت خرید مشتریان را در 

بر داشته باشد.

رئیس واحد گالوانیزه و ورق رنگی شرکت فولاد مبارکه مطرح کرد:

نقش استراتژیك فولاد مبارکه در خودکفایی صنعت لوازم خانگی

مدیرعامل فولاد مبارکه گفت: تحریم های ناجوانمردانه بر صادرات، واردات، توسعه تکنولوژی و جابه 
جایی ارزی تاثیر گذاشت؛ اما این تحریم ها هیچگاه حرکت پیشروانه شرکت فولاد مبارکه را متوقف 
نساخت. حمیدرضا عظیمیان  در یک گفت و گوی زنده که از طریق شبکه اجتماعی اینستاگرام برای مخاطبان قابل 
مشاهده بود، اظهار کرد: همواره روند صادراتی این شرکت تداوم داشته و منابع ارزی هم مورد بهره برداری قرار گرفته 

است و در برهه هایی همین درآمد ارزی به بخش های غیرفولادی کشور هم تخصیص یافته است.
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بر اساس اطلاعات مرکز آمار ایران ضریب جینی در دوسال اخیر با شیب ملایمی روند 
صعودی گرفته است و بیشترین نابرابری ها در شهرهای استان گلستان و تهران میان 
طبقات مختلف جامعه وجود دارد. همچنین اطلاعات مرکز آمار ایران در زمینه ضریب 
جینی حاکی از آن است که در میان شهرها بیشترین نابرابری به ترتیب در استان تهران 
با ضریب جینی 0.۳8 درصد، استان گلستان با ضریب جینی 0.۳8 درصد، استان 
فارس با ضریب جینی 0.۳۶ درصد و استان اصفهان با ضریب جینی 0.۳9 درصد است.

عضو هیات مدیره انجمن سیمان کشور گفت: برای ساخت یک متر مربع مسکن، چهار 
کیسه سیمان مصرف می شود که در بالاترین قیمت، ۲00 هزار تومان هزینه دارد، 
بنابراین نگرانی از قیمت سیمان، آدرس اشتباه دادن در بخش مسکن است. به گفته 
محمدرضا سلیمیان، ظرفیت اسمی صنعت سیمان 8۵ میلیون تن و ظرفیت عملیاتی 
۶۵ میلیون تن است که 1۳ میلیون تن آن صادر می شود و بخش عمده ای از تولید در 

بازار داخل مصرف می شود.

200 هزار تومان؛ هزينه سيمان در يک متر ساخت وسازشکاف طبقاتی در کدام استان ها بيشتر است؟
 گزارش

 نوسان :ســخنگوی شرکت آب و فاضلاب اســتان اصفهان 
با اشــاره به وضعیت بد منابع آبی اصفهان به خصوص در غرب 
استان، گفت: در حال حاضر سد زاینده رود حدود ۲۴۰ میلیون 
مترمکعب آب دارد و اگر تا بعد از آذر ماه بارندگی نداشته باشیم، 

کاهش ذخیره سد بر کیفیت آب اثر می گذارد.
هرداد خورســندی در خصوص آخرین وضعیت تامین آب شرب استان، 
اظهار کرد: متاسفانه وضعیت منابع آبی استان مناسب نیست و مشکلات 
بسیاری در تامین آب شــرب غرب اســتان داریم. وی با اشاره به خشک 
شدن چشمه لنگان، گفت: در حال حاضر میزان آبدهی چشمه لنگان به 
80 لیتر در ثانیه رسیده، در حالی که ظرفیت آبدهی آن طی اردیبهشت 
ماه، ۵0 هزار لیتر در ثانیه بود. ســخنگوی شــرکت آب و فاضلاب استان 
اصفهان، افزود: در بویین میاندشــت نیز به دلیل خشــک شدن رودخانه 
یلان، چاه های 1۷ روستای آن بی آب شــده که روزانه حدود ۲۵0 لیتر 
توسط ۵ دستگاه تانکر در این روستاها آبرسانی سیار انجام می شود. وی 
همچنین به وضعیت بد منابع آبی گلپایگان اشاره کرد و گفت: متاسفانه 
منابع آبی گلپایگان نیز خشــک شده و ذخیره ســد گلپایگان بسیار افت 
کرده است، همچنین سهمیه آب خط لوله قمرود برای گلپایگان کاهش 
یافته و در حال حاضر حدود 1۲ روســتای آن با تانکر، آبرسانی می شود. 
خورســندی با تاکید بر اینکه در حال حاضر وضعیت منابع آبی اســتان 
خوب نیست، گفت: ســد زاینده رود در حال حاضر حدود ۲۴0 میلیون 

مترمکعب ذخیره دارد.
وی درباره کاهش شــدید ذخیره ســد زاینده رود و تاثیر آن بر کیفیت 
آب شرب، گفت: سلامت آب شــرب خط قرمز شرکت آبفا است و همواره 
نظارت کامل بر این مهم می شــود، از ســوی دیگر مرکز بهداشت استان 
بــر کیفیت آب شــرب اصفهان نظارت دارد. ســخنگوی شــرکت آب و 
فاضلاب اســتان اصفهان البته تاکید کرد: این میزان ذخیره ســد زاینده 
رود بر کیفیت آب شــرب اثر نخواهد گذاشــت مگر اینکه بعد از آذر ماه 
بارندگی نداشــته باشــیم، بنابراین با این حجم آبی، کیفیت آب همانند 
گذشته است. وی با اشــاره به اینکه مطابق پیش بینی هواشناسی پاییز 
امسال بارش های موثر از آذر ماه شروع می شود، گفت: در مهر و آبان ماه 
وضعیت بارش ها مناسب نیســت و پیش بینی می شود حجم سد زاینده 

رود تا پایان آبان ماه کاهش یابد.
خورسندی با اشــاره به اینکه تنش آبی در اصفهان همچنان ادامه دارد، 
افزود: به نظر می رســد گرمای هوا در ســاعات روز همچنان ادامه یابد و 
دمای هوا به ۳۵ درجه برسد، البته در ساعات شب کمینه دما کاهش می 
یابد، البته امیدواریم مشکل خاصی برای تامین آب شرب اصفهان ایجاد 
نشــود. وی به مردم توصیه کرد با توجه به محدودیت منابع آبی اســتان 
همچنان صرفه جویی در مصرف آب را داشته باشند تا با بارش ها شرایط، 

اندکی بهبود یابد.

وضعیت بد منابع آبی اصفهان
سخنگوی شرکت آبفای استان هشدار داد؛

فولاد  مدیرعامــل  نوســان:   
هرمزگان باور و دنبال کردن شعار 
ما می توانیم را یک وظیفه و اعلام 
کرد مانند دیگر حوزه ها در حوزه 
صنعت نیز می توانیم به این رشد و 
بالندگی برسیم و شعار ما می توانیم 

را تحقق ببخشیم.
به گزارش نوسان و به نقل از روابط عمومی 
فولاد هرمــزگان، عطــالله معروفخانی 
مدیرعامل شــرکت فولاد هرمزگان در 
بازدید از واحد فولاد سازی این شرکت، 
باور و دنبال کردن شعار ما می توانیم که 
از جانب رهبر معظم انقلاب عنوان شــد 
را یک وظیفه دانست و گفت: همانگونه 
که در حوزه نظامی و موشــکی شعار ما 
می توانیم محقق و موجب عقب نشینی 
دشمن شده است ، در حوزه صنعت نیز 
می توانیم به این رشد و بالندگی برسیم و 
شعار ما می توانیم را تحقق ببخشیم .وی 
تاکید کرد: در فولاد هرمزگان به عنوان 
عضوی از خانواده بزرگ صنعت ایران، با 
همدلی و همراهی یکدیگر ما می توانیم 

را تحقق می بخشیم. 
همچنین مدیرعامل فــولاد هرمزگان 
بر تکمیل طرح های توســعه ای فولاد 
هرمزگان تاکید و ابراز امیــدواری کرد: 
فــولاد هرمزگان بــا وجــود نیروهای 
متخصص و تحول گــرا و حمایت های 
دولت مردمی به این مهم دست خواهد 
یافت. معروفخانی در بازدید از شــرکت 
میرکو با تاکید بر حمایت و پیگیری همه 
جانبه از طرح های توسعه گفت: حیات 
شرکت ها و ســازمان ها به توسعه آنها 
بستگی دارد. وی با اشــاره به طرح های 
توسعه ای در دست اقدام فولاد هرمزگان 
اعم از پروژه افزایش ظرفیت زیرســقف 
فولادســازی از ۱٫۵ به ۲ میلیون تن و 
پروژه زیرســاختهای مورد نیاز افزایش 
ظرفیت تا ســقف دو میلیون تن اظهار 
داشــت: با اجرایی شــدن این طرح ها 
فولاد هرمــزگان به یکــی از بزرگترین 
تولید کنندگان فولادی در جنوب کشور 
تبدیل خواهد شــد. معروفخانی حضور 
نیروهای جوان، متعهد، مسئولیت پذیر و 
تحول گرا در فولاد هرمزگان را یک اصل 
مهم دانست و ابراز امیدواری کرد با و جود 
چنین سرمایه هایی و نیز با یاری خداوند 
و حمایت دولت مردمی قطعاً به این مهم 
دســت خواهیم یافت. وی نتیجه جمع 
ایــن فعالیت ها را در نهایت درخشــش 
نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران در 

سرتاسر دنیا دانست.
وی در ادامه به تاسیس شرکت میرکو و 
خدمات هلدینگ فولاد مبارکه در کشور 
اشــاره کرد و گفت: باعث افتخار اســت 
که یکی دیگر از زیرمجموعه های فولاد 
مبارکه در استان هرمزگان خدمات خود 
را به صنعت کشور ارائه می کند. این می 
تواند اتفاقی مبارک برای دیگر شــرکت 
های مســتقر در منطقه ویژه اقتصادی 
خلیج فارس ومنشأ خیر و برکت در استان 
هرمزگان باشد. مدیرعامل فولاد هرمزگان 
ضمن تاکید بر مزیت ها و محاسن ایجاد 
این نوع شــرکتهای پایین دستی و ارائه 
کننده خدمات در حوزه صنعت در استان 
هرمزگان گفت: بــرای انجام تعمیرات 
برخی تجهیزات، به اجبار می بایست این 
تجهیزات به دیگر استان ها ارسال گردند 
که این خود مشمول هزینه و زمان خواهد 
شد، اما با حضور شرکت هایی مانند میرکو 
در استان هرمزگان، بومی سازی قطعات 
و خرید داخل پر رنگ تر شــده و کاهش 

هزینه و زمان قابل توجه خواهد بود. 

»چهارباغ« بعنوان یک خیابان تاریخی در طول 
حیات خود خاطرات فراوانی برای مردم اصفهان 
پدید آورده است به شکلی که شاید کمتر کسی 
را بخصوص از اهالی قدیم شهر بتوان پیدا کرد 
که از این خیابان خاطره نداشته باشد. خیابانی 
که حدود ۴00 سال پیش به دستور شاه عباس 
صفوی به عنوان گذرگاهی از دولتخانه صفوی به 
سایر نقاط شهر، مکانی برای پذیرایی از سفرای 
دیگر کشورها و یک مکان عمومی شهری احداث 
شد. شــکوه، عظمت چهارباغ روزگار صفوی 
آنقدر بود که تمام ســیاحان و جهانگردانی که 
در آن روزگار به اصفهان سفر کردند با شگفتی 
آن نام بردند ابزاری شــود تــا حاکمان صفوی 
شــکوه اقتدار خود را بخصوص در مقایســه با 
دولت عثمانی به رخ ســایر دولتمردان جهان 
بکشــانند. زیبایی این خیابان حتی در دوران 
قاجار با وجود ویرانی های ظل الســلطان بازهم 
زبان زد جهانگردان اروپایی بود.بعدها در روزگار 
پهلوی با ظهور اولین عناصر مدرن در چهارباغ 
این خیابان تبدیل به محور فرهنگی مهم برای 
اصفهان شد.عناصری چون اولین و مهم ترین 
کتاب فروشی ها، سالن های تئاتر و سینما کافه 
قنادی هایی که پاتوق نویسندگان نامدار بودند 
و هتل های شیک همگی برای اولین بار در این 
خیابان تاسیس شدند از این حیث با افزوده شدن 
کارکرد اجتماعی و فرهنگی چهارباغ در دوران 
پهلوی این خیابان گامی اساسی در مسیر تجدد 

و مدرنیته اصفهان برداشت.

فضایی رها شده!
محمدســالاری جامعه شــناس و اقتصاددان 
شهری اما بخشــی از علت این ماجرا را در نبود 

یک مدیریت منضبط می داند و معتقد اســت: 
اینگونه پیدا اســت که این خیابــان با اهمیت 
شهر اصفهان، فضایی است رها شــده و انگار، 
رویدادها تعیین کننده جایگاه و شــرایط این 
خیابان هستند. این شــیوه مدیریت شهری، 
منبعث از شیوه ای است که لیبرالیسم اقتصادی 
پیشنهاد می کند. بر طبق آن، نظام قیمت گذاری 
مهم ترین عامل برای تعیین کیفیت فضاهای 
شهری خواهد بود. به عبارتی، وقتی قیمت اجاره 
واحدهای تجاری بالا باشد، نوع خدمات درون 
آن ها به ســوی لایه های بالای جامعه گرایش 
یافته و خودبه خود، کیفیت فضای شهری بهبود 
می یابد. این نظریه اقتصادی، که کیفیت فضاهای 
شــهری را در چارچوب الگوی زندگی طبقات 
فرادســت تعریف می کند، به ویژه در شهرهای 
امریکا کاربرد زیادی دارد و بر اساس آن نقشه ای 
در شهرها با عنوان خطوط هم تراز مالیات ترسیم 
شده است. مهم نیســت که در این واحد یا آن 
واحد تجاری چه کالایی عرضه می شــود، مهم 
آن است که مطابق با نقشه، مالیات تعیین شده 
پرداخت شــود. در اصفهان، مالیات و عوارض 
شهری اثر چندانی ندارند، اما در عوض، اجاره، یا 

بهره انتظاری جانشین آن می شود.
این شیوه، در شــرایطی کارایی دارد که جامعه 
از لایه های متوســط و مرفه شهریِ به نسبت 
قطوری بهره مند باشــد، در حالی که مطابق با 
بررسی های آماری، بر گرفته از داده های مرکز 
آمار ایران، چنین لایه هایی در ایران و در شهری 
چون اصفهان بســیار نازک و ناچیز اســت. در 
نتیجه، صاحبان یا بهره برداران واحدهای تجاری، 
در چرخه ای معیوب، برای جبران کسری درآمد 
خود، به سوی ارزان کردن خدمات خود می روند 

تا تقاضای انبوه لایه های میان درآمد به پایین 
را جذب کنند. این فرآیند، فضاهای شــهری 
را به ســوی نیازهای لایه های کمتر برخوردار 
می کشاند و روز به روز سیمای مراکز شهری را 

رنگی دیگر می دهد.

خروج چهارباغ
 از حافظه تاریخی شهروندان

ازسوی دیگر "ســالاری" به ساخت وسازهای 
چندساله گذشــته در چهارباغ اشاره می کند و 
معتقد اســت: فعالیت کارگاه های ساختمانی 
در سال های گذشته موجب شده تا این محور 
دستکم از حافظه تاریخی یک نسل خارج شود 
و درکی که شــهروندان باید از تجربه نســلی، 
نسبت به شهر به دست آورند را در مورد چهارباغ 
از دســت بدهند این موضــوع درکنار حضور 
مهاجران و تازه واردان به شهر اصفهان که هیچ 
تجربه شخصی از پیشینه چهارباغ ندارند موجب 
تشدید وضعیت نابه سامان کنونی چهارباغ شده 
است. او ادامه می دهد: همچنین درک نادرست 
ما از صنعت گردشگری موجب شده تا ما مهار 
خود را به دست گردشگر بسپاریم و همه چیز را 
در این شهر برپایه حضور گردشگران برنامه ریزی 
کنیم و فراموش کنیم که شهر در نگاه نخست 
باید برای خود شــهروندان سامان یابد. نتیجه 
این رفتار موجب شده تا همه خدمات چهارباغ 
در قالبی ارزان و انبوه برای رضایت گردشگران 

شکل گیرد.

راهکار چیست؟
این پژوهشگر شهری حذف نظام قیمت گذاری و 
تعیین استانداردهایی خاص برای تشکیل محور 

فرهنگی در چهارباغ را راهکار این مسئله می داند 
و معتقد است: هدف گذاری مرکز شهری، باید 
به ســوی موضوع مرکزی شهر، یعنی فرهنگ 
متمرکز شــود. در این صورت، باید فهرستی از 
فعالیت های فرهنگی و متناسب با آن تهیه شده 
و واحدهای تجــاری و خدماتی مجاور چهارباغ 
عباســی، ملزم به رعایت این ضوابط باشــند. 
بدیهی است که درآمد چنین واحدهایی هرگز 
نمی توانند پاسخ گوی قیمت های کنونی باشند. 
بنابراین، قیمت های یارانــه ای و تخفیف های 
چشــم گیر در مالیات و عــوارض، می تواند آن 
واحدها را در آســتانه صرفه های اقتصادی نگه 
دارد. همچنین، لازم اســت مدیریت شهری، 
به صورت دائمی و پیوســته، بر این استاندارد 
نظارت کند. این فرآیند در دوره ای زمانی، بسته 
به فرآیندهای زندگی در شهر اصفهان، و به ویژه، 
صبر و شکیبایی برای جبران سال های از دست 
رفته، می تواند به آوازه ای برای چهارباغ تبدیل 
شده و فرآیندهای اقتصادی را نیز به صرفه سازد. 
این جهت گیری، به هیچ وجه سمت وســوی 
لایه های خاص اجتماعی را ندارد و همه لایه های 

اجتماعی را در بر می می گیرد.

تاثیر اقتصاد بر چهارباغ
در همین حال افشــین خاکی جامعه شناس 
شهری نیز با اشــاره به تاریخچه شکل گیری 
چهارباغ معتقد اســت: کارکرد اجتماعی این 
خیابان تا اندازه ای دگرگون شــده و مخاطبان 
بی شــمار روزانه خود را از دســت داده است. 
مخاطبانی که طیف وسیعی از اقشار متوسط 
بالاتر شــهر اصفهان تا گردشــگران داخلی و 

خارجی را شامل می شد.
خاکی بخشی از ریشه این اتفاق را نه تنها در شهر 
اصفهان که در اقتصاد کل کشــور  و تاثیر آن بر 
کوچک شدن طبقه متوسط شهری می داند و 
می گوید: نوسانات و رشد منفی اقتصادی متوالی 
کشور در سال های گذشته موجب شده تا قشر 
متوسط شــهری از جهت اقتصادی ضعیف و 
کوچکتر شود و دیگر مانند گذشته توان خرید 
نداشته باشند. از این رو کسبه چهارباغ برای حفظ 
مشتریان خود ناچار به عرضه کالاها و خدمات 
ارزان قیمت روی آورده اند. در کنار این موضوع 
توسعه نامتوازن و فربه شــهر اصفهان  موجب 
جابه جایی فضاها و پاتوق های شهری شده است. 
اگر روزی بیشتر افراد متوسط و مرفه چهارباغ 
را بعنوان یک فضای خریــد و فراغت انتخاب 
می کردند امروز به ســایر فضاها روی آوردند از 
این رو مخاطبان امروز این خیابان چه از نظر توان 
اقتصادی و چه از نظر سلیقه با مخاطبان قبلی 
متفاوت شده اند و کسبه نیز متناسب با آن تغییر 

کرده اند.
در چنین شــرایطی حفظ پویایی و سرزندگی 
فضاهای تاریخی هویتی اصفهان در مســیری 
مشارکتی و تعاملی بین فعالان و دغدغه مندان 
شــهر و مدیریت شــهری امکان پذیر خواهد 
بود. چنین مشارکتی می تواند قواعد بازار را به 
عقب براند و با برســاخت کردن مساله در ذهن 
شهروندان اصفهان عناصر غیر اقتصادی را نیز 

برای مطلوبیت فضای چهارباغ اضافه کند.

غروب فرهنگ در گذر چهارباغ 
وقتی اجاره و مالیات عامل تعیین کیفیت خدمات در یك گذر تاریخی می شوند!؛  گزارش

تحقق "ما می توانيم"
در فولاد هرمزگان

citizen

اینروزها چید مان برخی مغازه های چهارباغ از شدت بی نظمی شبیه جمعه بازار است تا یک گذر اصیل تاریخی!

 نوسان: بیســت و یکمین نمایشگاه بین 
المللی صنعت ساختمان با حضور رستم  
قاســمی وزیر راه و شهرسازی و مشارکت 
ذوب آهن اصفهان و شرکت های داخلی و 
خارجی، ۲۲ شهریورماه در محل نمایشگاه 

بین المللی تهران گشایش یافت.
رســتم  قاســمی وزیر راه و شهرسازی از 
غرفه ذوب آهن اصفهان در این نمایشگاه 
بازدید نمود و با توضیحات کارشناسان و 
مسئولان غرفه در جریان آخرین تحولات 
و دســتاوردهای تولیــدی ذوب آهــن 

اصفهان از جمله ریل راه آهن قرار گرفت. 
وزیر راه و شهرســازی، ذوب آهن اصفهان 
و محصولات آن را یاری رســان دولت در 
تامین مســکن برای هموطنان برشمرد و 
ضمن آگاهی از انواع تولیدات و مشکلات 
و محدودیت هــای تولیــدی ذوب آهن 
اصفهان بر رفع مشکلات تامین مواد اولیه 

این شرکت تاکید کرد.
محمود محمــود زاده، معاون مســکن و 
ســاختمان وزارت راه و شــهر سازی نیز 
ضمن بازدید از غرفــه ذوب آهن اصفهان 

در گفتگو با خبرنگار آتشکار با قدردانی از 
زحمات کارکنان ذوب آهــن اصفهان در 
تولید و تامین نیازهای اولیه مســکن در 
کشور به پروژه ساخت هر سال یک میلیون 
مسکن در کشور اشاره کرد و افزود: وزارت 
راه و شهرســازی آمادگی دارد که با پیش 
خرید تولیدات، در تامین مالی این شرکت 

همکاری نماید.
  وی گفت: وزارت راه و شــهر ســازی در 
صدد است که با هماهنگی دیگر سازمان 
های مرتبط به کاهش قیمت تمام شــده 

تولیدات ذوب آهن اصفهان کمک کند تا 
از این طریق هم این شرکت و هم مصرف 

کنندگان منتفع شوند. 
گفتنی است؛ بیســت و یکمین نمایشگاه 
بین المللی ســاختمان که تا ۲۵ شهریور 
ماه دایر خواهد بود با اســتقبال و حضور 
فعال شــرکت های داخلــی و خارجی به 
منظور ارائه آخرین دستاوردها و فن آوری 
های صنعت ساختمان جهان و تعاملات 
بازرگانی و تبادل نظــر صاحب نظران در 

حال برگزاری می باشد.

وزیر راه و شهرسازی:

ذوب آهن اصفهان یاری رسان دولت در تامین مسكن است

 نوسان : جلسه تعاملی ذوب آهن اصفهان با شرکت های حمل 
ریلی کشور و نمایندگان شرکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران 
با هدف تعامل و برنامه ریزی مناسب و تعیین میزان حق مالکانه 

سال ۱۴۰۰ برگزار شد.
در این جلســه که نمایندگان ذوب آهن اصفهان  ، نماینــدگان و مدیران 
8 شــرکت بزرگ و معتبر ریلی کشور  و چند تن از مســئولین شرکت راه 
آهن جمهوری اسلامی ایران حضور داشتند، ظرفیت ها و مسایل مرتبط با 
سیستم حمل ریلی ذوب آهن اصفهان و شرایط موجود شرکت های حمل 
ریلی ایران و تعاملات فی مابین مورد بحث و بررســی قــرار گرفت. در این 
جلســه محمد جعفر صالحی معاون خرید ذوب آهن اصفهان ضمن بیان 
اهمیت حمل ریلی در کشــور و جایگاه و نیاز های حمــل ریلی ذوب آهن 
اصفهان گفت: توســعه زیر ساخت های ریلی کشــور مورد فراموشی قرار 
گرفته و لازم است که همراه با توسعه زیر ساخت های جاده ای، زیر ساخت 
های ریلی هم مورد توجه قرار گیــرد. ذوب آهن اصفهان نیز به عنوان یکی 
از بهره برداران حمل ریلی ایران با حداکثر توان در خدمت توسعه سیستم 
حمل ریلی کشور اســت. وی تاکید کرد : ذوب آهن اصفهان ضمن این که 
مانند بعضی دیگر از شرکت های تولیدی با مشکلات مربوط به  گرانی تهیه 
مواد اولیه و انرژی مواجه است ، به کمبودها و مشکلات شرکت های مرتبط 
با حمل ریلی نیز واقف بوده و متناسب با شرایط کشوری  در جهت برطرف 

نمودن مشکلات فی مابین تلاش می کند. 
در این جلسه نمایندگان حاضر  با بیان مشکلات موجود حمل ریلی از جمله 
مشکلات و گرانی های مربوط به تهیه قطعات لازم و انجام تعمیرات جاری 
و سالانه تاکید کردند که شرکت های حمل ریلی طرف قرارداد ذوب آهن 
اصفهان، همواره خود را جزیی از زنجیره تولید این شرکت دانسته و فارغ از 
هرگونه کمبود و حاشــیه ای به همکاری با آن می پردازند. در ابتدای این 
جلسه مســایل مربوط به پرتال داخلی و عملکرد نرم افزار بارگیری ریلی 
ذوب آهن اصفهان از معادن تا ایســتگاه تخلیه از طرف شــرکت مربوطه 
تشریح شــد. در این جلسه تاکید شد که شــرکت های حمل ریلی خود را 

جزیی از زنجیره تولید ذوب آهن اصفهان می دانند.

ذوب آهن در خدمت
توسعه حمل ریلی کشور

در نشست مدیران 8 شرکت بزرگ ریلی کشور مطرح شد: 

برخی از تصمیمات و رخدادها مانند احداث کارگاههای مترو، ساخت وسازها متعدد و متفاوت و دیدگاههای 
متفاوت و متناقض مدیران شهری در ادوار مختلف، باعث شده تا خیابان چهارباغ کارکرد اجتماعی خود 
را از دست داده و دیگر آن چهارباغ گذشته نباشد. به قولی چید مان برخی از مغازه ها از شدت بی نظمی 
شبیه جمعه بازار است تا یک خیابان اصیل تاریخی!. اینکه چرا این اتفاق برای چهارباغ رخ داده است دلایل 
گوناگونی دارد. از گشترش شهر و تغییر کارکرد فضاهای عمومی تا مواردی ناشی از رشد منفی اقتصاد، که 
البته می تواند علت تغییر سلیقه شهروندان  هم باشد. اما چرا چهارباغ دیگر آن گذر خاطره ساز نیست؛
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تصور کنید که کشـور شـما در حال فروپاشـی اسـت. بیکاری و تورم سر 
به فلک کشـیده اند. جنگ نزدیک اسـت و خیابان ها مملـو از اعتراضات. 
امـا اصلا نگران نباشـید: انتخابـات در پیش اسـت! رئیس جمهور فعلی و 
سیاسـت های شکسـت خورده اش را دور انداخته و جایگزیـن او حتما با 
ایده هـای جدیدش کشـور را نجـات خواهـد داد. اما شـاید در میان این 
هـرج و مرج مـردم قدرت را بدسـت عوام فریبان بی مسـئولیت بدهند و 
شـرایط حتی بدتر شـود. این نگرانی خیلـی هم دور از واقعیت نیسـت. 
چـه زمان هایی اسـت کـه دیوانه ترین سیاسـت مداران طرفـدار میابند؟ 

وقتی که کشـور در حال سـقوط اسـت.
اثروقتـی بـه جهـان نـگاه می کنیـم شـواهد چندانـی نمی یابیـم که کشـورهایی که 
عملکـرد بـدی دارنـد قـادر به اصلاح مسـیر خود باشـند. یکـی از مهمتریـن حقایق 
رشـد اقتصادی این اسـت که بطور میانگین کشـورهای فقیر قادر نیسـتند خود را به 
کشـورهای ثروتمند برسـانند که مهمترین دلیل آن سیاسـت های بد است. بسیاری 
از ایـن کشـورها دموکراسـی هسـتند ولی تقریبـا هیچوقت به کسـی رای نمی دهند 
کـه بـه سیاسـت کشـورهای موفقـی مثل هنگ کنـگ و سـنگاپور نـگاه کـرده و به 

سیاسـت های شکسـت خورده ملی پشـت کند.
نامطلوب تریـن مکان هـا بـرای زندگـی معمولا سـه چیز دارند: رشـد اقتصـادی کند، 
سیاسـت های ضد رشـد، مقاومـت در برابر ایده های بهتر و متفـاوت. حال فرض کنید 
ایـن سـه فاکتـور رشـد، سیاسـت، و ایده ها اسـاس وضعیت سیاسـی اقتصـادی یک 
کشـور باشـند. همچنیـن فرض کنیـد که چیـزی مانند قانـون حرکت نیوتـون این 

سیسـتم را هدایت می کنـد، یعنی:
اول: ایده های خوب باعث سیاست های خوب می شوند.

دوم: سیاست های خوب به رشد خوب می انجامند.
سوم: رشد اقتصادی خوب به ایده های خوب می انجامد.

قانـون سـوم کـه شـاید کمی عجیب بنظـر برسـد را زمانی کشـف کـردم که ضمن 
مطالعـه عقایـد عمومـی در مـورد اقتصـاد دریافتم ظاهرا رشـد درآمد باعـث افزایش 
سـواد اقتصـادی می شـود، حتـی در سـطوح پاییـن درآمدی. ایـن یعنی وقتـی افراد 
فقیـر شـاهد رشـد درآمـد خـود هسـتند، مثـل مهاجـران، درک اقتصادی شـان نیز 
بهبـود میابـد. در عیـن حـال درک اقتصـادی ثروتمندانی که شـاهد کاهـش درآمد 

خـود هسـتند افـول می کند.
ایـن مـدل سـاده یک نتیجه مهـم دارد. اگر ایده هایی خوبی داشـته باشـید با حرکت 
بسـمت سیاسـت های مناسـب شـاهد رشـد اقتصادی بهتر و ایده های خوب بیشـتر 
خواهیـد بـود کـه ایـن چرخـه را تقویـت می کنـد. امـا خبر بـد اینکه ممکن اسـت 
برعکـس در چرخـه معیوب گیر کنیـد. جامعه ای که در تله ایده های بد گرفتار شـود 
بسـمت سیاسـت های نادرسـت رفته و شـاهد افول رشـد خواهـد بود و ایـن خود به 

تقویـت ایده هـای بد دامـن میزند.
شـاید وقتی درون تله افتاده ایم نیاز به کمی عقل سـلیم داریم تا از آن خارج شـویم 
امـا در شـرایط اسـتیصال عقـل سـلیم کمیاب می شـود. کمبود واکسـن یـک مثال 
خـوب اسـت. عقل سـلیم می گوید که برای کاهش کمبود بایـد عرضه را پرمنفعت تر 
و سـودآورتر کنیم. اما عکس العمل بیشـتر مردم این اسـت که باید عرضه کنندگان را 

بخاطر اینکه کارشـان را بدرسـتی انجام نداده اند تنبیه نمائیم.
رابطه رشـد و ایده ها بیشـتر از آنکه منطقی باشـد روانشناسـانه است. منطقی نیست 
کـه بدلیل بدتر شـدن شـرایط بسـمت ایده های مضـر برویم اما متاسـفانه به هرحال 
اینـکار را می کنیـم. بنظـر می آید مـردم نوعی نـگاه نظامی گونه دارند، که در شـرایط 
خوب نباید دسـت به تهاجم زد، اما در شـرایط بد باید به دشـمنان درس عبرتی داد. 
مثلا در زمان ابَرَتورم مردم بیشـتر تمایل دارند دنبال کسـی بگردند و همه تقصیرها 
را بـه گردنـش بیندازنـد، مثـل دلالان و فعالین بازار سـیاه، و نه عامل اصلی مشـکل 

یعنی سیاسـت های پولی دولـت و بانک مرکزی.

راه خروج از چرخه معیوب؟
پاسـخ مـن شـانس اسـت. اقتصـادی کـه در تلـه ایده هـای بـد گیـر افتـاده معمولا 
همچنـان در آن باقـی می مانـد. امـا گاهـی یـک رئیـس جمهـور کـه شـاید اتفاقـا 
نوشـته های "فردریـک باسـتیا" را خوانـده بـه قـدرت می رسـد و تصمیـم می گیـرد 
رویکردی بازار آزادی تر اتخاذ نماید. این باعث رشـد اقتصادی شـده و متعاقبا موجب 

بهبـود دیدگاه مـردم می گـردد.
یـک مثـال نقض ایده من احتمالا سـقوط کمونیسـت اسـت، اینکـه در نهایت مردم 
ایـن کشـورها سـر عقـل آمدند. امـا نه واقعـا. اتفاقـا تاریخ کمونیسـم بهتریـن مثال 
تلـه ایده هاسـت. کمونیسـم در دهـه 19۲0 و 19۳0 درحالیکـه میلیون ها انسـان در 
شـوروی از گرسـنگی تلف می شـدند سـرنگون نشـد. سیاست های شکسـت خورده 
سوسیالیسـتی نه تنها رها نشـدند بلکه گاهی حتی رادیکال تر و شـدیدتر گشـتند. 
حتـی نتایـج ناامیدکننـده شـوروی باعـث الهام سیاسـت های فاجعـه بار مائـو مانند 
جهـش بـزرگ رو بـه جلـو و انقلاب فرهنگی در چین گشـت. زمانیکه سیاسـت های 
اصلاحـی بـه شـوروی رسـیدند اسـتاندارد زندگی مـردم آن بمراتـب بهتـر از دوران 
اسـتالین بود. هیچ دلیلی وجود ندارد که شـوروی کمونیسـتی نمی توانسـت تا امروز 
هـم ادامه داشـته باشـد، بـه جز اینکه رهبرانش اعتقاد خـود به آن را از دسـت دادند.، 
نـه بخاطـر شکسـت سیاست های شـان، کـه اگر ایـن موضوع صحیـح بـود آن اتفاق 
باید هفتاد سـال زودتر می افتاد. بنظر من دلیل اصلی شـانس بزرگ مردم شـوروی 

یعنی میخائیـل گورباچف بود.
اینهـا همـه یعنـی طرفـداران بـازار آزاد باید همیشـه بـرای بهبودهای حتـی جزئی 
شـرایط تـلاش کننـد. زیمبابـوه مسـتعد آزمون هـای لیبرتاریـن نیسـت. ناامیدی و 
نابسـامانی بـه سـود لنین هـای زمانه اسـت، یعنـی وقتی کـه مردم بیش از همیشـه 
بـرای پذیـرش مهمـلات آمادگـی دارنـد. در مقابـل، منطق بیـش از همـه در زمانی 
شـنونده دارد کـه اوضـاع خوب باشـد و مردم آرامش کافـی برای تفکر منطقی جهت 

بهبـود اوضـاع را دارند.

بانک ها دارنــد از هیچ پول خلق 
می کننــد. خود بانــک مرکزی 
اینکارو نمی کنــه. بانک مرکزی 
فقــط از لحاظ حســابداری این 
امکان رو براشون فراهم می کنه. 
اینکه چقدر چاپ بشــه و به کی 

داده بشه، فعل بانک هاست.
بانک ها بــا دادن وام به مردم، این پــول رو خلق می کنند. 
اما اینکه این وام صرف چه چیزی بشه ســه حالت داره. یا 
صرف خرید دارایی های مالی مثل ســهام میشه، یا اون وام 
رو می گیرند که باش کالاهای مصرفی مثل یخچال بخرند، 
یا وام رو میدن به تولیدکننده. اگه دو حالت اول باشه، باعث 
تورم میشه. اگه بیشــترش صرف خرید دارایی های مالی 
بشه، قیمت سهام شــرکت ها میره بالا. الکی هم میره بالا. 
اما مردم اهمیتی نمیدن، چون قیمت ماست بالا نرفته. تازه 

خوشحال هم میشن، چون سهام شون گرونتر شده .
  اگه بیشــترش صرف خرید کالاهای مصرفی بشه، قیمت 
ماســت و پنیر و ریش تــراش و بنزین میره بــالا، و مردم 

عصبانی میشن.
بیشــتر خلق ارزش اقتصادی، در بنگاه هــای کوچک رخ 
میده. بیشتر فرصت های شغلی رو هم اون ها ایجاد میکنند، 
اما فقط بانک هایی حاضرند و می توننــد به این بنگاه های 
کوچک وام بدن، که خودشــون اول، کوچک و دوم، محلی 
باشند. یه سازمان عریض و طویلی مثل بانک صادرات ایران، 

نه میلی داره و نه میتونه به اصغر تراشــکار تو یه محله پرت 
اعتماد کنه و پول بده دستش. به اصغر اون بانکی پول میده 
که تو محله خودش فعاله. ما تو ایران از این بانک ها نداریم. 
حداکثر چیزی که جامعه ما ساخت صندوق قرض الحسنه 
محلی بود، که اونم تمام منابعــش صرف جهیزیه دخترها 
می شد! اما در آلمان بیشــمار ازین بانک ها وجود داشت و 
هنوز وجود داره. و نتیجه این شد که آلمان بیشترین تعداد 
بنگاه های تولیدی و صنعتی ســایز کوچک دنیا رو داره که 
در حوزه ای که توش فعالند یکی از لیدرهای دنیا هســتند. 
اما آلمان چندتا ازین ها داره؟ هزار و پانصدتا! ایالات متحده 
هم دومیه. اما با یک فاصله وحشــتناک: ۳۲0 تا. اینجوری 
شده که آلمان سالی یک و نیم تریلیون دلار صادرات داره. 
عددی که کشورهای دیگه با چند برابر جمعیت در خواب 

هم نمی بینند.
محلی بودن بانک به این معنی نیست که جز محلی ها کسی 
نشناسدش. به این معنیه که بانکدار میدونه اصغر تراشکار 
داره چجوری کار می کنه. پس خــودش برای اینکه اصغر 
زمین نخوره، پیش قدم میشــه. حتی ممکنه بش مشاوره 
بده که چطور بازدهیش رو بالا ببره. در واقع این بانک های 

محلی، این بنگاه ها رو مثل بچه خودشون بزرگ می کنند. 
به طور خلاصــه؛ پول چــاپ شــده ای کــه میدهیم به 
تولیدکننده ای که میتونه ارزش بسازه، پول با پشتوانه ست، 
اما شــش ماه یا دوازده ماه زودتر ازینکه پشتوانه ش ظاهر 

بشه چاپش کردیم.

موسسه مالي بین الملل اعلام کرد:  در سه ماهه نخست امسال مجموع بدهي کشورها 
در سراسر جهان به یک رکورد جدید و نزدیک ۳00 تریلیون دلار رسیده است.این 
بدهي شامل، بدهي عمومي دولت ها، خانوارها، شرکت ها و بانک ها بوده و با ۴.8 
تریلیون دلار رشد به ۲9۶ هزار میلیارد دلار رسیده است.به رغم آنکه این بدهي در 
سه ماهه نخست امسال کمي کاهش یافته بود، اما حالا رشد کرده و ۳۶ تریلیون 

دلار بالاتر از زمان پیش از شیوع ویروس کروناست.

طبق بیانیه اي که توسط دفتر نخست وزیري لائوس صادر شده، ۴ شرکت ساخت و ساز، 
یک شرکت فناوري اطلاعات و بانک دولتي جي دي پي اجازه دارند ارزهاي مجازي را 
استخراج و معامله کنند. دولت لائوس همچنین از بسیاري نهادها از جمله بانک مرکزي 
خواسته استانداردهاي لازم براي استفاده از ارزهاي مجازي در کشور را فراهم کنند. طبق 
اطلاعیه بانک مرکزي، مردم لائوس از خرید و فروش ارزهاي مجازي منع شده اند و در 

صورت سرپیچي، باید مخاطرات سرمایه گذاري و خرید و فروش آنها بپذیرند.

لائوس هم ارزهاي مجازي را قانوني مي كندمجموع بدهي جهان ركورد زد

تله ایده ها

   آینده پژوهی 

 دورنما
کنجکاوی

کارایی تامین مالی خرد

نگاره

تلگرامنوشت

مـا نسـل عـادت کـرده بـه جشـن های خودکفایـی 
بودیـم؛ از خودکفایی گنـدم تا پیکان! بـرای ما بدیهی 
بـود که برای حفظ اسـتقلال باید از شـیر مـرغ تا جان 
آدمیـزاد را تولیـد کنیـم. مـا تـازه سـال های انتهـای 
دهه ی ۷۰ بـود که فهمیدیم خودکفایـی در همه ی امور 
امکان پذیر نیسـت. بـا خودکفایی خداحافظـی کردیم، 
هـم مـا مـردم، هـم آن سیاسـتمدارها؛ چـون فکـر 
می کردیـم نمی شـود! نه اینکـه راه حل خوبی نیسـت!
بعد شـروع شـد به تهیه فهرسـتی از کالاهای اسـتراتژیک که فکر 
می کردنـد بایـد در آن هـا خودکفا شـویم. گنـدم در این فهرسـت 
بـود بـه اسـم امنیـت غذایـی؛ یـا بنزیـن و خـودرو بخاطـر سـهم 
اشـتغال بـالا. مـا از تـرس تحریم، از تـرس کابوس جنگ بـا عراق، 

مـا بـه هزار دلیـل دنبال اسـتقلال از طریـق خودکفایـی بودیم.
برای من گذشـت و گذشـت تا در مدل سـازی ها رسیدم به مفهوم 
»اسـتقلال«! از دیـد منـی که بزرگ شـده در ایـن دوره هـا بودم، 

اسـتقلال یعنـی »کمترین میـزان تاثیرپذیـری از دیگـران« یعنی 
هرچقدر کسـی نتواند بـر تصمیمات من اثر بگذارد من مسـتقل تر 
هسـتم؛ یعنـی اگر آمریـکا و اروپا روی فعالیت های مـن اثر نگذارند 
مـن اسـتقلال بیشـتری دارم. امـا از دید کتاب ها و مدلسـازی هایی 
که داشـتم در دانشـگاه تدریس می کردم، »اسـتقلال« از »نسـبت 
وابسـتگی دیگـران بـه مـن بـه وابسـتگی من بـه آن ها« به دسـت 
می آمـد؛ یـا برابـر بـود بـا »نسـبت تاثیراتـی کـه مـن بـر دیگـران 
می گـذارم بـه مجمـوع تاثیراتـی کـه میگـذارم و می پذیـرم«. در 
ایـن تعریـف اگـر من کشـوری باشـم کـه دیگـران به من وابسـته 
نیسـتند؛ مـن مسـتقل نیسـتم! و البتـه قـدرت هـم نـدارم! از دید 
مدلسـازی های جدیـد، بازیگـری که در یک سیسـتم »اسـتقلال« 
داشـت، بازیگـری بود کـه باید تاثیرگـذار می بود، وگرنـه هر چقدر 
هـم تاثیرپذیـری اش را از سـایرین کم می کرد، مسـتقل نمی شـد.

استقلال و تحریم ها
بسـیار نوشـته شـده که چرا اینقدر مـا راحت تحریم می شـویم؟ 
پاسـخ امـا دقیقـا برمی گـردد بـه دلیـل همیـن درک نادرسـتی 
اسـت کـه از مفهـوم اسـتقلال داریـم. بازیگـر مسـتقل یـا دارای 

قـدرت، قابـل حذف شـدن از سیسـتم نیسـت. 
یعنـی کشـوری کـه 100 میلیـارد دلار وارد می کنـد و 100 
میلیـارد صـادر می کنـد؛ خیلـی قوی تر از کشـوری اسـت که نه 
وارداتـی دارد و نـه صادراتـی! کشـور اول را نمی شـود از جهـان 

حـذف کـرد و دومـی را می شـود!
 بگذارید چند واقعیت ببینیم:

اول: مـا ایرانی هـا فکـر می کنیـم چـون سـالیانه حـدود ۳ میلیارد 
یـورو از آلمـان واردات داشـته ایم؛ خیلـی شـریک جذابـی بـرای 
آلمانی هـا هسـتیم؛ امـا یادمـان مـی رود کـه صـادرات آلمانی هـا 

حـدود 1۳۵0 میلیـارد اسـت و این یعنی سـهم ما حـدود 0.00۲ 
اسـت! یعنـی قابـل صـرف نظر!

دوم: سـهم ایـران در چنـد سـال گذشـته کمتـر از 0.001 از کل 
صـادرات چین بوده اسـت و سـهم ایـران در واردات این کشـور نیز 
کمتـر از 0.009! یعنـی سـهم مـا تقریبـا در اقتصاد چیـن آن قدر 

ناچیـز اسـت، که می شـود درنظـر نگرفت!
این هـا واقعیت هایـی هسـتند کـه معنایـش متاسـفانه در همـان 
تفـاوت فهم مـان از مفهوم اسـتقلال نشـات گرفته اسـت. ما موفق 
شـده ایم تاثیری پذیـری خـود را از دیگـران کـم کنیـم؛ امـا مـا به 
سـادگی در معـادلات جهانـی نادیـده گرفتـه می شـویم؛ چـون 

تاثیرگذاریمـان هـم بـه انـدازه ی تاثیر پذیری مـان ناچیـز اسـت!
تغییر دیدگاه

وقتـی به شـاخص های جهانی دقـت می کنیم، در بسـیاری از این 
شـاخص ها »واردات« یـک معیـار مطلـوب اسـت! بلـه واردات اگر 
در صنایـع پیشـرفته و کالاهـای سـرمایه ای باشـد، و اگـر همراه با 
صـادرات بالا باشـد، یک معیار خیلی خوب اسـت. مـا هنوز افتخار 
می کنیـم بـه کاهـش واردات بـدون آن کـه توجـه کنیم به سـایر 
جنبه هـا! مـا بیش از هر چیز نیـاز داریم تا بـه بازتعریف مفاهیمی 
اقـدام کنیـم، که میـراث دنیای ماقبل جهانی شـدن اسـت! ما نیاز 
داریـم تـا دوبـاره در خصـوص بسـیاری از چیزهایـی کـه بدیهـی 

می دانیـم، فکـر کنیم!
در دنیـای امـروز، هیـچ رابطه ای یک طرفه نیسـت. نمی شـود تنها 
تاثیرگذار بود و هیچ وابسـتگی نداشـت. مهم آن اسـت که بیش از 
آن که وابسـته به دیگران باشـیم، آن ها به ما وابسـته باشند. یعنی 
حتـی اگر خودکفایـی امکان پذیر هم باشـد، قدرت و اسـتقلال ما 

را افزایـش کـه نمی دهد، بلکه کاهـش می دهد!

چرا خودکفایی »استقلال« را کم می کند؟!

از ارائه تصویر تا تصویر حقیقی

نگاه آینده

 نوسـان::مدیر کل بانـک اگزیـم اقتصاددانـان را بـه فکـر فـرو برد 
زمانـی کـه ایـن جملات را بـر زبـان اورد : یـک دوچرخه سـوار برای 
اقتصاد کشـور فاجعه بار اسـت. زیرا او ماشـین نمیخرد و برای خرید 

ماشـین وام نمی گیرد.
پولـی بـرای بیمـه پرداخـت نمیکند و سـوخت هـم نمیخـرد. برای 
نگهـداری و تعمیرات دوچرخه هزینـه ای پرداخت نمی کند، و پولی 
صرف پارکینگ نمی کند و منجر به تصادفات شـدید هم نمیشـود. 
او بـه بـزرگ راه هـای چنـد لاینـه نیـاز نـدارد. به باشـگاه ورزشـی و 
داروهـای لاغـری نیـاز نـدارد زیرا چـاق نمی شـود .افراد سـالم برای 

اقتصـاد فایـده ای نداشـته و لازم نیسـتند زیرا انها پولی بـرای خرید 
دارو نخواهنـد پرداخـت همچنین به بیمارسـتان و دکتر نیـاز ندارند.  
دوچرخـه سـواران هیـچ چیز بـه تولید خالـص ملی نخواهنـد افزود! 
در نقطـه مقابـل هر رسـتوران مک دونالـد علاوه بر افـرادی که بطور 
مسـتقیم در رسـتوران کار می کنند، حداقل ۳0 شغل ایجاد میکند؛ 
10 متخصص قلب 10 دندانپزشـک و 10 متخصص تغذیه میباشـد. 

این مسـاله ای اسـت که ارزش درنظر گرفته شـدن دارد! 
ضمیمـه : پیـاده روی از آن هـم بدتـر اسـت زیـرا افـراد پیـاده حتی 

همـان دوچرخـه را هـم نمـی خرند!

دوچرخه سواری؛ مرگ آرام اقتصاد جهانی

اهميت اطلاعات 
برای عملکرد بازار

ماهیگیـری صنعـت مهمـی در ایالـت 
"کـرالا" در هنـد اسـت و بیـش از یـک 
میلیـون نفـر مسـتقیما در ایـن بخـش 
اشـتغال دارنـد )۲00۵(. امـا مهمتریـن 
محدودیـت ایـن بـازار ایـن اسـت کـه 
ماهیگیـران وقتـی در دریـا هسـتند از 
قیمـت هـا در بازارهـای مختلف منطقه 
بـی خبرنـد. بدلیـل هزینه بـالای حمل  
نقـل و محدودیت زمانی هر بـازار، بطور 
معمـول ماهیگیـران تنها قـادر به رفتن 

بـه یـک بـازار در روز هسـتند. 
در نتیجـه ماهیگیـران صیـد خـود را 
منحصـرا در بـازار محلـی خـود بفروش 
می رسـانند. بعـلاوه، بدلیل هزینـه بالا، 
ذخیره سـازی وجـود نداشـته، و بخاطر 
کیفیـت پایین جـاده ها و هزینـه بالای 
حمـل و نقـل، آربیتراژ)خریـد به قیمت 
کمتـر و فروش بـه قیمت بالاتـر( کمی 

صـورت مـی گیرد. 
در نهایـت میـزان ماهـی تامیـن شـده 
در یـک بـازار بـه ماهـی صیـد شـده در 
نزدیکـی آن منطقه مرتبط اسـت. مقدار 
تفاوت قیمت ها چشـمگیر است. گاهی 
قیمـت موثـر در یـک بـازار صفر اسـت 
یعنی ماهیگیر قادر بفـروش ماهی خود 
نیسـت  و مجبـور بـه دور ریختـن صید 
مـی شـود، درحالیکه در همـان زمان در 
بـازار های مجـاور به قیمت بـالا بفروش 
میرسـد و حتـی گاها بعضی خریـداران 
اصـلا موفق بـه خرید ماهی نمیشـوند.

از 199۷ کـم کم تلفن همـراه وارد کرالا 
می شـود. از انجاییکه بیشـتر شـهرهای 
مهـم سـاحلی هسـتند، بسـیاری دکل 
هـای مخابراتـی در کنـار دریـا نصـب 
شـده و تا عمـق ۲۵ کیلومتـری در دریا 
را پوشـش میدهنـد. تـا ۲001 بیـش از 
۶0% قایـق هـای ماهیگیـری و بیشـتر 
عمـده فروشـان و خرده فروشـان ماهی 
از تلفـن همـراه برای هماهنگـی فروش 

اسـتفاده مـی کنند.
قبـل از ورود تلفن همـراه، تفاوت قیمت 
روز  هـر  در  ناحیـه  هـر  بازارهـای  در 
بخصوص، بالاسـت، و در بسـیاری مواقع 
قیمـت حتی به صفر می رسـد. هرچند 
در عـرض چند هفته پـس از ورود تلفن 
همراه پراکندگی قیمت بشـدت کاهش 
میابـد. دوریزی صیـد تقریبا به صفر می 
رسـد و اختلاف قیمـت در بازارها ناچیز 
میگـردد. نتایـج نشـان میدهنـد میزان 
ماهـی بفـروش رسـیده ۲۳ کیلوگرم در 
روز افزایـش یافـت کـه ناشـی از کاهش 

دور ریـزی بود. 
معمـولا تکنولـوژی هـای اطلاعاتـی در 
کشـورهای درحـال توسـعه از اولویـت 
کمتـری نسـبت بـه خدمـات اموزشـی 
و درمانـی برخوردارنـد ولـی ایـن گونـه 
تکنولـوژی ها نه تنهـا درامـد را افزایش 
مـی دهند، بلکـه خود مـی توانند باعث 

بهبـود سـلامت و آمـوزش شـوند. 
ماهـی  بـودن  فاسدشـدنی  هرچنـد 
در چشـمگیر بـودن نتایـج موثـر بـود. 
زیرسـاخت هـای حمـل و نقـل هـم در 
دسترسـی بـه اطلاعـات موثـر اسـت. 
مثـلا بهبـود جـاده هـا در کـرالا منجـر 
بـه افزایـش آربیتـراژ در سـطح عمـده 
فروشـی گردیـد. در نهایت در بسـیاری 
کشـورها این نگرانی وجـود دارد که تنها 
قشـر ثروتمندتـر و تحصیل کـرده تر از 
منافـع ورود ICT بهـره منـد گردند اما 
این تحقیـق خلاف آنرا نشـان می دهد.  

راه خروج از چرخه ایده های معیوب چیست؟؛ 
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   احسان گنجی


